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رئیس سازمان مالیاتی:

۱۱۰ هزار خانه لوکس 
در تهران شناسایی شد

رکورد ۱۰ ساله ذخیره 
سازی گاز شکسته شد

تجارت ۱.۳ میلیارد 
دلاری ایران و هند 
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سرمقاله

ضرورت تولید و صادرات 
ارزش افزوده

اقدام مهم این است که باید 
به سمت تولید صادراتی که 
ارزش افزوده بالا داشته باشد 
رفت. باید روند کشورهای 
پیشــرفته دیگر مانند ژاپن و آلمان و انگلستان و 
سوئد و... را در نظر گرفت. این کشورها مواد اولیه را 
از سایر کشورها مانند ایران می گیرند و روی آن کار 
انجام می دهند و به کالایی با ارزش بیشتر تبدیل 
می کنند. آن را دوباره به همان کشورها می فروشند. 
همه  این کشورها ارزش افزوده تولید و ارزش افزوده 
خود را صادر می کنند. مهم ترین شاخص اقتصاد هر 
جامعه صادرات آن است. زیرا به کمک آن می توانیم 

حاصل کار و تولید را...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان 
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رئیس بنیاد ملی نخبگان اعلام کرد:

تدوین آئین نامه ارتباط 
با  نخبگان مقیم خارج

ظرفیت تجارت 20 میلیارد دلاری با عراق داریم

رشد تجارت ایران با کشورهای همسایه
صفحه3
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وزیر صمت: فولاد مبارکه در حمایت از دانش بنیان ها، حرف را به عمل تبدیل کرد
 سرمایه گذاری ۸۶۰ میلیارد تومانی فولاد مبارکه در 2۱ پروژه فناورانه

در حاشیه نمایشگاه متالورژی ایران متافو محقق شد؛

روح الله دهقانی فیروزآبادی، رئیس بنیاد ملی نخبگان 
با تشریح چند تغییر مهم حوزه علم و فناوری در برنامه 
هفتم توسعه، از تدوین آئین نامه ارتباط با نخبگان 
ایرانی مقیم خارج از کشور خبر داد. روح الله دهقانی 
فیروزآبادی، رئیس بنیاد ملی نخبگان با تشریح چند 
تغییر مهم حوزه علم و فناوری در برنامه هفتم توسعه، 
از تدوین آئین نامه ارتباط با نخبــگان ایرانی مقیم 
خارج از کشــور خبر داد. دهقانی گفت: در راستای 
ارتباط، جذب و بازگشــت نخبگان و متخصصان و 
نقش آفرینی آنان در چرخه خدمت به کشور، معاونت 
علمی، فناوری و با همکاری وزارت امور خارجه مکلف 
شده اند آئین نامه اجرایی ارتباط نخبگان ایرانی خارج 
از کشور را تهیه و به تصویب هیأت وزیران برسانند به 
طوری که تا پایان برنامه هفتم امکان تعامل مؤثر با 
حداقل ۲۰ درصد از جامعه هدف فراهم شود. او در 
پاسخ به این سوال که لایحه بودجه ۱۴۰۳ چند روز 
گذشته به مجلس تقدیم شد، بودجه معاونت علمی و 
حوزه علم و فناوری چه تغییراتی نسبت به سال های 
گذشته داشته اســت، گفت: لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
لایحه متفاوتی نسبت به سال های گذشته و حجمش 
خیلی کمتر اســت به طوری که یک چهارم بودجه 
سال گذشته است. معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور افزود: البته با توجه به اینکه 
اخیراً برنامه هفتم تصویب شد و خیلی از مواردی که 
دولت مدنظرش بود، در برنامه هفتم گنجانده شده 
بودجه ۱۴۰۳ جزئیات خیلی زیــادی ندارد. البته 
جداول بودجه ای تا یک ماه دیگر آماده می شود و فعلًا 
احکام بودجه اعلام شده اســت. دهقانی با اشاره به 
بخشی از برنامه هفتم توسعه در حوزه علم و فناوری 
گفت: در برنامه هفتم توسعه دولت در ۶ حوزه فناوری 
شامل هوش مصنوعی، میکروالکترونیک، شناختی، 

زیست فناوری و… مکلف...

اجتماعی

فرماندار شهرستان تهران با بیان اینکه مصوبه ای برای 
افزایش قیمت انواع نان صادر نشده است همچنین از 
بررسی این موضوع در شورای قیمت گذاری استان 

خبر داد.
احمد قیومی درباره افزایش قیمت نان با اشاره به اینکه 
مصوبه ای برای افزایش قیمت انــواع نان به ویژه نان 
سنگک صادر نشده است، گفت: اما نانوایی ها به بهانه 
استفاده از کنجد، سبزیجات و یا نان های خاص قیمت 

نان را تغییر می دهند.
وی افزود: از ابتــدای مهرماه آرد نــوع یک برخی از 
نانوایی ها به نوع دو تبدیل شد به همین دلیل برخی از 
نانوایی ها قیمت نان را افزایش دادند که این اقدام آنها 
تخلف قلمداد می شود زیرا دولت ما به التفاوت قیمت 
آرد را هر شب به حســاب نانوایان واریز می کند؛ لذا 
هرگونه افزایش قیمتی بدون مصوبه است و شهروندان 

می توانند افزایش قیمت را گــزارش کنند. فرماندار 
تهران اظهار کرد: اینکه آیا قیمت نان تغییر خواهد 
کرد یا خیر؟ موضوعی است که در حال بررسی است. 
هزینه های پخت نان همانند نرخ کرایه های مغازه، 
دستمزد کارگر و... افزایش پیدا کرده است؛ لذا دولت در 
حال بازنگری این هزینه ها است؛ اما تا زمانی که دولت 
مصوبه ای صادر نکرده باشد نان گران نخواهد شد. در 
شورای قیمت گذاری در استان موضوع مطرح شده و 

در حال بررسی است.
قیومی ادامه داد: نکته قابل توجه این است که دولت 
تا این لحظه نگذاشته نانوایی ها ضرر کنند. شاید سود 
نانوایی ها کم شده باشد، ولی ضرر نکردند. بر همین 
اســاس تا حصول نتیجه بازنگــری و صدور مصوبه 
جدید، ملاک مصوبه قبلی اســت و هرگونه افزایش 

قیمت غیرقانونی است.

معاون بهداشت وزارت بهداشــت با اشاره به افزایش 
تعداد شــهرهای تحت پوشــش برنامه »سلامت 
خانواده« به ۱۸۲ شهر، گفت: باقی مانده شهرها هم 
با جمعیتی حدود ۲۸ میلیون نفر، از اوایل اردیبهشت 
سال آینده وارد طرح می شــوند. حسین فرشیدی 
درخصوص ادامه اجرای برنامه سلامت خانواده، گفت: 
تا پیش از اول آذر ماه امسال، ۹۳ شهر )بالای ۲۰ هزار 
نفر جمعیت( با حدود ۹ میلیون نفر جمعیت در طرح 
سلامت خانواده فعال بودند، اما از اول آذرماه، ۸۹ شهر 

دیگر به برنامه سلامت خانواده اضافه شد.
وی افزود: به این ترتیب تعداد شهرهای تحت پوشش 
برنامه سلامت خانواده به ۱۸۲ شهر با جمعیت حدود 
۲۰ میلیون نفر رسید. توزیع شــهرهای این برنامه 
در کل کشور اســت و تقریبا می توان گفت که دیگر 
مراکز اســتان ها با جمعیتی حدودا ۲۸ میلیون نفر 

باقی مانده اند که به طرح اضافه شوند.

وی افزود: اکنون انتصاب جمعیت به مراقبین انجام 
می شود و جمعیت تحت پوشش هر مراقب سلامت 
به او معرفی می شــوند و از اول دی مــاه اقدامات در 
ایــن جمعیت فعال می شــود. باقی مانده شــهرها 
 هم ان شــاءالله از اوایل اردیبهشت ســال آینده وارد 

طرح می شوند.
وی درباره اجرای طرح سلامت خانواده در ۹۳ شهر 
ذکر شده، بیان کرد: با منتشر شدن آمار "پویش ملی 
غربالگری پرفشاری خون و دیابت" مشخص می شود 
که در پوشش جمعیت این شهرها حداکثر توفیق را 
داشــته ایم؛ چون ۱۰۰ درصد جمعیت این ۹۳ شهر 
تحت غبالگری قرار می گیرند و نتایج گســتردگی 
مشخص می شود. فرشــیدی تاکید کرد: تجربه  این 
مدت در این ۹۳ شهر به ما نشــان داد که ارجاعات 
درمانی متمرکز شد و ارتباط پزشک و مراقب سلامت 

نیز بهبود یافته است.

رئیس کمیسیون حمل و نقل شــورای شهر تهران 
با اشاره به اینکه درست اســت که خودروهای برقی 
معضل ازدحام ترافیک را حل نمی کنند ولی از شدت 
تولید آلاینده ها  کم می کنند و این به نفع شهر است، 
گفت: باز هم تأکید می کنم که این امر باید با پشتوانه 
مطالعاتی و در نظر گرفتن همه جنبه های اقتصادی، 

اجتماعی و زیست محیطی موضوع باشد.
جعفر تشکری هاشمی در مورد برقی سازی حمل و 
نقل عمومی شهر تهران بیان کرد: اساساً نمی توان 
فناوری و رشــد را در شــهر محدود کرد. روزگاری 
در جهــان خودروهای برقــی در حــد نمونه های 
آزمایشگاهی و تجربه های منحصر به فرد بودند و در آن 
زمان صحبت از خودروی برقی، موتور برقی و... منطقی 
نبود ولی حالا این فناوری رشد کرده و چندی است که 

به بهره برداری تجاری در سطح جهان رسیده است.

وی با اشــاره به ضرورت استفاده از این فناوری نوین 
برای حل مشکلات آلودگی هوا گفت: درست نیست 
که ما چشــم خود را بر آن ببندیم و در شرایطی که 
شهرهای ما و به ویژه شهر تهران، با معضل آلودگی 
هوا درگیر هستند و شهروندان ما از آن رنج می برند، از 
کنار آن بگذریم. اگر واقعا شرایطی مهیا باشد که بتوان 
با توجیه اقتصادی و رعایت صرفه و صلاح شهر به این 

سمت حرکت کرد، حتما باید این اتفاق بیفتد.
تشکری هاشمی ادامه داد: درست است که خودروهای 
برقی معضل ازدحام ترافیک را حل نمی کنند، ولی 
از شــدت تولید آلاینده ها کم می کنند و این به نفع 
شهر اســت. ولی باز هم تأکید می کنم که این اتفاق 
باید با پشــتوانه مطالعاتی و در نظــر گرفتن همه 
 جنبه های اقتصادی، اجتماعی و زیســت محیطی 

موضوع باشد.

پیگیری ها نشــان می دهد »کودک شو« با تیم 
جدید در حال ســاخت فصل ششم اند و شبکه 
نسیم با چند برنامه ویژه به استقبال شب یلدایی 

خاص خواهد رفت.
خبرهایی از خداحافظی پژمــان بازغی و تغییر 
تیم تولید »کودک شو« دست به دست می شود؛ 
پیگیری ها از شبکه نســیم نشان می دهد فصل 
ششم این برنامه تلویزیونی با تیم تولید جدید و 
مجری جدیدی بعد از شب یلدا روی آنتن خواهد 
آمد. البته چند روز قبل از یلدای باستانی فصل 
پنجم این برنامه تلویزیونی به پایان می رســد. 
پیگیری ها نشــان می دهد احتمال زیاد ملیکا 
شــریفی نیا به عنوان مجری به »کودک شــو« 
خواهد آمد که در نوع خودش جالب است. ناگفته 
نماند این رویه را شبکه نسیم با مجری »خوش 
نمک« و »از سرگذشت« نشان داده که به دنبال 

استفاده از تجربه های جدید در اجراست.
»کودک شــو« از ســال ۱۳۹۶ پخش خود را از 

تلویزیون آغاز کــرد و تاکنون در پنج فصل روی 
آنتن قرار گرفته اســت. اما نکته مهــم در میانِ 
پیگیری های خبرنگار تســنیم از شبکه نسیم، 
تدارک ویژه شــب یلدایی است. شب یلدایی که 
گویا همچون سال قبل قرار است طوفانی در آنتن 
این شبکه برپا شود. چرا که برنامه ای تحت عنوان 
»جام آرزوها« در حال ســاخت است که البته تا 
جام ملت های آســیا و فضایی فوتبالی روی آنتن 
خواهد بود؛ سفیران بسیاری دارد اما نکته جالب 
حضور »جناب خان« و البته هنرمندان شناخته 
شده ای دیگری که در ادامه معرفی خواهند شد 
خواهد بود. ویژه برنامه »بگو بخند« که با تغییراتی 
افتتاحیه خودش را در شب یلدا خواهد داشت و 
همچنین »خوش نمک« که با یک شکل جدیدی 
در طولانی ترین شب سال به آنتن خواهد رسید. 
مسابقه »سرنخ« در همین ایام فصل دوم خود را 
شروع خواهد کرد همچنین چندین برنامه دیگر 

که قرار است از آنتن شبکه نسیم پخش شود.

رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح با بیان این که 
»دریای خزر دریای صلح و دوستی است«، گفت: ما 
پیام صلح و دوستی را به کشورهای ساحلی دریای 
خزر و نیروهای مسلح آن ها اعلام می داریم. سرلشکر 
باقری در آئین الحاق ناوشکن دیلمان در بندرانزلی، 
اظهار کرد: اتفاق امروز پیرو ماموریت بزرگ نیروی 
دریایی در گشــت راهبردی در دور کره زمین بود 
که مورد قدردانی رهبر انقلاب قرار گرفت و نشان 
داد ناوشکن ساخت کشور در دوران اوج تحریم ها، 
توانایی حضور در تمام نقاط دنیا را با سربلندی  و 
اقتدار دارد . این الحاق در ادامه این روند افتخارآمیز 

رخ می دهد.
وی ادامه داد: دریای خزر دریای صلح و دوســتی 
است و ما با همسایگان  و کشورهای ساحلی دریایی 
خزر روابط دوستانه، همه جانبه و نظامی داریم و از 
این مراسم پیام صلح و دوستی را به این کشورها و 
نیروهای مسلح آنها اعلام می داریم. این ناوشکن و 
سایر توانمدی های نیروی دریایی در شمال کشور 
در خدمــات آرامش ،تامین امنیــت ناوگان های 
تجاری، مقابله با تروریست ها  و حوادث احتمالی 
آینده سازماندهی شده است . این توانمندی ها بدون 
حضور بیگانگان توانسته و خواهد توانست امنیتی 
پایدار و قابل اتکا برای ایران و کشورهای همسایه در 

دریای خزر را فراهم کند.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح تاکید کرد: قدرت 
بازداردنگی  و امینت پایدار در گــرو توانمندی و 
آمادگی نیروهای مسلح اســت و نیروی دریایی با 
حضور در دریاهای آزاد سهم مهمی را در این قدرت 

و بازدارنگی در برابر دشمنان بر عهده دارد.
وی در بخش دیگری از اظهارات خود گفت: واقعیت 
دشمنان همان است که امروز در غزه می بینیم. ظلم 
آشــکاری که بر عده ای زن و کودک روا می دارند و 
آمریکا بدون دریغ از این جنایت حمایت می کند 
و نه اخلاق نه حقوق بشر و نه موازین بین المللی در 

برابر خوی جنایت و تجاوزگری آن ها بازدارندگی 
ندارد.

وی با اشــاره به نقش بازدارندگی توانمندی بومی 
و خوداتکای ملت ایران و نیروهای مسلح در برابر 
خوی تجاوزگری دشمنان، تصریح کرد: نیروهای 
مسلح کشورمان با اتکا به قدرت الهی و توان بومی 
خود در جهت اجرای تدابیــر، راهبردها و فرامین 
فرمانده معظم کل قوا، اقدام و امنیت ناوگان های 
تجاری کشــورمان را تامین کرده است. نیروهای 
مسلح کشورمان در برابر توطئه ها و دشمنی استکبار 
جهانی مقاومت کرده و بازداردگی پایدار  و امنیت 
قابل اتکایی را بــرای همه فعالیت های ملی فراهم 

آورده است.
رئیس ستادکل نیروهای مســلح ادامه داد: ما در 
ســال های اخیر در اوج تحریم ها هســتیم  البته 
نیروهای مسلح در تمامی این ۴۵ سال در تحریم 
امریکا و همراهان اســتکبار او بوده اســت اما این 
تحریم ها در سال های اخیر در اوج خود قرار دارد اما 
در چنین شرایطی ناوشکنی در لبه فناوری جهانی 
توسط توسط صنعتگران دانشمند ایرانی ساخته 
شده اســت و این دســتاورد جای کمال افتخار و 

امیدواری نسبت به پیشرفت در آینده دارد.
وی تاکید کرد: امروز با افزوده شدن دیلمان به نیروی 
دریایی در دریای خزر، دارای امنیت پایدارتری در 
شمال کشور و همراهی وهمکاری بیشتری با سایر 

ارتش های حاضر در این منطقه خواهیم بود.
سرلشکر باقری افزود: سرمایه انسانی مومن، متعهد، 
دانشمند و ایثارگر عاملی است که نقش اساسی در 
دفاع از کشــور دارد. من قدران همه همرزمانم در 
نیروی دریایی هستیم. همچنین قدردان جوانانی 
هستم که با وجود فرصت شغلی در سایر زمینه ها، 
سربازی  را برای میهن ، مردم و دین مان را انتخاب 
کرده و سختی ها را تحمل می کنند تا لبخند، آرامش 

و اطمینان را برای مردم فراهم کنند.

فرمانــده نیروی دریایی ارتش گفت: ناوشــکن 
دیلمــان با تجهیــزات به روز و تســلیحات بالا 
می تواند در ارتقای ســطح کیفی توان دریایی 

ناوگان شمال عملکرد بسیار خوبی داشته باشد.
امیر دریــادار شــهرام ایرانی، فرمانــده نیروی 
دریایی ارتش در آئین الحاق ناوشــکن دیلمان 
در بندرانزلی با تســلیت ایام شــهادت حضرت 
فاطمه زهرا ســلام الله و با گرامی داشــت یاد و 
خاطره شهدا به ویژه شــهدای انقلاب اسلامی و 
دفاع مقدس و شهدای مقاومت، گفت: در راستای 
اجرای فرمان مقام معظم رهبری )مدظله العالی( 
و تدابیر ســتاد کل در خصوص ناوگان شــمال 
دریای صلح دوستی باید گام هایی برداشته شود 
و امروز آخرین دستاورد نیروهای مسلح به ناوگان 

شمال نیروی دریایی ارتش ملحق می شود. وی 
ادامه داد: ناوشــکن دیلمان با تجهیزات به روز و 
تسلیحات بالا می تواند با دریامانی بالا در ارتقای 
ســطح کیفی توان دریایی ناوگان شمال برای 
آموزش و پرورش نیروها و البتــه امداد و نجات 

عملکرد بسیار خوبی داشته باشد.
وی گفت: امروز منطقه در هندسه جهانی دچار 
التهاب اســت و تنها راه آرامش، مقاومت است. 
فرمانده نیروی دریایی ارتش با اشاره به جنایات 
گسترده رژیم صهیونیســتی در نوار غزه، گفت: 
امیدواریم که مقاومت ملت فلسطین در برابر رژیم 
کودک کش صهیونیستی موفق باشد، حتماً ظلم 
پایدار نیست و رژیم صهیونیستی رفتنی است که 

این وعده حق است.

رئیس کمیته حمایت از فلسطین ریاست جمهوری 
با اشــاره به مقاومت دلیرانه، قدرتمندانه و صبورانه 
مردم فلســطین در عملیات »طوفان الاقصی« در 
برابر رژیم صهیونیســتی گفت: حماس و سرزمین 
فلسطین یک حقیقت انکار ناشدنی هستند. رویداد 
جهانی »نفس های غزه« یکشنبه- پنجم آذرماه- با 
حضور آیت الله محمدحسن اختری مشاور رئیس 
جمهوری و رئیس کمیته حمایت از فلسطین ریاست 
جمهوری، جواد منصوری نخستین فرمانده سپاه 
پاسداران، امیرحسین سمیعی معاون هنری سازمان 
فرهنگی هنری شهرداری تهران، محسن سلیمانی 
مدیر موزه هنرهای دینی امام علی)ع( با برگزاری 
مراسم بزرگداشت شهدای دانش آموز فلسطینی در 
باغ موزه قصر آغاز به کار کرد. رئیس کمیته حمایت 
از انقلاب اسلامی مردم فلســطین در این مراسم 
اظهارداشت: مســئله مهمی که امروزه قابل توجه 
است، مقاومت دلیرانه، قدرتمندانه و صبورانه مردم 
فلسطین در طول این ۵۰ روز و سال های گذشته در 

مقابل تجاوزهای رژیم صهیونیستی است.
آیت الله اختری با اشاره به اینکه حماس و سرزمین 
فلسطین یک حقیقت انکار ناشدنی هستند، گفت: 
این مردم در طــول این مدت با مقاومــت دلیرانه 
خود در »طوفان الاقصی« صبر حیرت انگیزی را به 
جهانیان نشان دادند. وی افزود: در این مدت فریادها و 
مقاومت های حماس و مردم غزه در رسانه مخابره شد 
اما هیچ کس ندید که حتی یک مرد یا یک زن و یا یک 
کودک اظهار تالم و خستگی کند، این مردم به پیروزی 
خود افتخار می کنند و صبرشان ستودنی است و باید از 

مقاومت معجزه آسای آنان تقدیر و تشکر کرد.
رئیس کمیته حمایت از فلسطین ریاست جمهوری 

با اشاره به فرمایشــات رهبر معظم انقلاب مبنی بر 
اینکه مبازره مردم غزه، مبارزه حق علیه باطل است، 
اظهارداشت: حمایت از آنان هم حمایت از حق است 
و این واقعه نشان داد چه کســی در کنار حق و چه 

کسانی در کنار باطل هستند.
آیت الله اختری با اشــاره به اینکه آمریکا و اسراییل 
دشمن بشریت هســتند، گفت: مقاومت اسلامی 
حماس برای توقف جنایات آنان عملیات خود را آغاز 
کرد و امروز که اسراییل مدعی بود با قدرت و ارتش 
آهنین شکست ناپذیر است، دیدیم که ظرف کمتر از 
۲ ساعت شکست مفتضحانه ای در طوفان الاقصی 
خورد و در ابعاد سیاسی هم ۱۲۰ کشور علیه آنان 

رای دادند.
معاون هنری ســازمان فرهنگی هنری شهرداری 
تهران نیز در این مراسم با بیان اینکه دل ها امروز از 
شهادت مردم غزه پر خون است اما طلیعه مقاومت 
آنان به دل ها نوید پیروزی می دهد، اظهارداشــت: 
سازمان فرهنگی هنری در برابر وقایع مهم داخل و 
خارج از کشور که با فرهنگ سیاسی و هنری ما سر 
جنگ دارد اقدامات و واکنش های سریع در زمینه 

هنری نشان می دهد. 
نخستین فرمانده سپاه پاسداران نیز در این مراسم 
با اشاره به حجم شــدید توطئه ها، تجزیه طلبی ها، 
تحریم ها و تهدیدها در ســال های نخست پیروزی 
انقلاب اسلامی گفت: ۶ ماه قبل از پیروزی انقلاب، 
شاه گفته بود اگر من بروم ایران به ایرانستان تبدیل 
می شــود. این یعنی ایران تکه تکه می شود چرا که 
انگلستان و اسراییل دنبال آن بودند که ایران به هشت 
کشور تقسیم شود اما وقتی ســپاه زیر نظر شورای 

انقلاب تشکیل شد، نقشه های آنان به باد فنا رفت.

مصوبه ای برای افزایش قیمت نان نداریم

ورود 8۹ شهر جدید به برنامه »سلامت خانواده«

آینده متعلق به خودروهای برقی است

دریای خزر، دریای صلح و دوستی است

ناوشکن دیلمان توان دریایی را ارتقا می دهد

حماس و سرزمین فلسطین حقیقت انکارناشدنی است

سياسیفرهنگی 

شروع طوفانی نسیم برای زمستان از شب یلدا



اقتصاد2
ایران

رکورد ۱۰ ساله ذخیره سازی 
گاز شکسته شد

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران، از شکستن 
رکورد ۱۰ ساله ذخیره سازی گاز در ۸ ماهه 
ابتدایی امســال خبر داد و گفــت: حدود ۳ 
میلیارد مترمکعب گاز ذخیره شده در مخازن 

گازی، زمستان امسال وارد مدار خواهد شد.
محســن خجســته مهر در ابتدای جلســه 
هفتگی هیات مدیره شرکت ملی نفت ایران، 
ضمن قدردانی از حضور رییس جمهوری در 
مجموعه وزارت نفت و تلاش های وزیر نفت 
برای فراهم سازی شرایط حضور رییس دولت، 
گفت: حضور رییس جمهوری برای دومین بار 
در سطح مجموعه وزارت نفت و بازدید ایشان 
از مرکز پالایش و مانیتورینگ شــرکت ملی 
نفت ایران، باعث امیدواری و دلگرمی مجموعه 
صنعت نفت و شــرکت ملی نفت ایران بوده و 
مبین نقش محوری صنعت نفت، در رشــد 

اقتصادی کشور است.
وی در ادامه به تشــریح موارد مطرح شده در 
بازدید هفته گذشته رییس جمهوری از وزارت 
نفت اشاره کرد و گفت: ذخیره سازی حدود ۳ 
میلیارد مترمکعب گاز در مخازن گازی سراجه 
و شوریجه، به عنوان یکی از مهمترین اقدامات 
استراتژیک انجام شــده در مجموعه شرکت 
ملی نفت ایران، به اطــلاع رییس جمهوری 
رسانده شــد که با توجه به دغدغه تامین گاز 

در زمستان، از اهمیت بالایی برخوردار است.
خجسته مهر دستیابی به این رکورد را نشانه 
ای از مدیریت مناســب مصرف در مقایسه با 
گذشــته اعلام و اظهار امیــدواری کرد که با 
تداوم روند کنونی، بخشی از مشکلات مربوط 

به کمبود گاز در زمستان رفع شود.
معاون وزیر نفت همچنین با اشاره به اینکه در 
حال حاضر امکان ذخیره ســازی گاز تنها در 
دو میدان سراجه و شوریجه امکانپذیر است، 
گفت: در جلسه دیدار با رییس دولت، برنامه 
شــرکت ملی نفت ایران برای انجام مطالعات 
و حفاری در چند میــدان و موقعیت جدید 
مطرح شد و مقرر شــد تا امکان سنجی برای 
انجام برنامه توسعه ای این میدان ها در حوزه 
ذخیره گازی در آینده ای نزدیک، انجام شود.

واردکنندگان خودرو نسبت به 
الصاق گواهی اسقاط اقدام کنند    
رئیس ســتاد نوســازی نــاوگان و اســقاط 
خودروهای فرســوده گفت: تعــداد گواهی 
اسقاط برای شــماره گذاری انواع خودروها تا 
زمان ابلاغ آیین نامه جدید )آیین نامه ماده ۱۰ 
قانون ســاماندهی صنعت خودرو(، بر اساس 

مصوبه هیات قبلی وزیران محاسبه می شود.
مهران ســالاریه افزود: بر اســاس پالایش انجام 
شــده، تمامی گواهی های اسقاط استفاده نشده 
واردکنندگان کشنده های مشمول بند »ث« ماده 
۳۰ قانون احکام دائمی از سامانه RPF به سامانه 
جدید در ستاد نوسازی ناوگان منتقل شده است 
و این دسته از متقاضیان می توانند از گواهی های 

اسقاط خود برای شماره  گذاری استفاده کنند.
وی تصریح کرد: برآوردهای ســتاد نوســازی 
و اســقاط خودروهای فرســوده نشان می دهد 
هم اکنون گواهی اســقاط دیزل به میزان کافی 
برای شماره گذاری موجود اســت لذا به استناد 
اصلاحیه مــاده ۱۰ قانون ســاماندهی صنعت 
خودرو تمامی واردکنندگان کشــنده ها مکلف 
به ارایــه گواهی اســقاط برای شــماره گذاری 
هستند. رییس ستاد نوســازی ناوگان و اسقاط 
خودروهای فرســوده تاکید کرد: تعداد گواهی 
اسقاط برای شماره گذاری انواع خودروها تا زمان 
ابلاغ آیین نامه جدید )آیین نامه ماده ۱۰ قانون 
ساماندهی صنعت خودرو(، بر اساس مصوبه هیات 
قبلی وزیران و صورتجلسه »تعیین گواهی اسقاط 
مورد نیاز خودروهای وارداتی« محاسبه می شود.

وی خاطرنشان کرد: با توجه به افزایش تعداد 
گواهی اســقاط مورد نیاز برای شماره گذاری 
کشــنده های وارداتــی در آیین نامه جدید، 
متقاضیانی که تا قبل از ابــلاغ این آیین نامه 
اقدام به الصاق گواهی اســقاط در  ســامانه 
nnhk.ir کنند ۸ گواهی برای شماره گذاری 

آنها محاسبه می شود.
رییس ســتاد نوســازی ناوگان و اســقاط 
خودروهای فرسوده تاکید کرد: واردکنندگان 
این طرح هرچه ســریعتر نســبت به الصاق 
گواهی اســقاط برای دریافت مجوز شــماره 
گذاری اقــدام کنند چــرا که پــس از ابلاغ 
آیین نامه جدید تعداد گواهی اسقاط بر مبنای 

جدول جدید محاسبه خواهد شد.

اخبار

رئیس ســازمان مالیاتی با 
اشــاره به اینکه ۱۱۰ هزار 
خانــه لوکــس در تهران 
شناسایی شد گفت: برای 
نخســتین بار از اطلاعات 
کارت به کارت برای وصول مالیات جدید استفاده 
شد. سید محمد هادی سبحانیان، رئیس سازمان 
امــور مالیاتی کشــور در چهار ســرفصل افزایش 
درآمدهای پایدار و تحقق بودجه بدون نفت، مقابله 
با فرار مالیاتــی و وصول مطالبــات دولت، تکریم 
مودیان و خدمت به مردم و تسهیل تکالیف مودیان 

مالیاتی دسته بندی کرده است.
وی اظهار کرد: ســازمان امور مالیاتی کشور برای 
دومین سال متوالی، حائز رتبه برتر ارزیابی عملکرد 
در هجدهمین جشنواره شهید رجایی شد. رئیس 
سازمان امورمالیاتی در تشریح افزایش درآمدهای 
پایدار و تحقق بودجه بدون نفت گفت: سهم اصناف 
و مشاغل از تولید ناخالص داخلی حدود ۳۰درصد 
اســت ولی ســهم آنان از مالیات کل کشور کمتر 
از ۵درصد اســت. بر همین مبنا میانگین مالیات 
پرداختی اصناف برای عملکرد ســال ۱۴۰۱ پنج 
میلیون تومان بوده اســت با این حــال در ۷ ماهه 
نخست ســال جاری حاکی از رشــد بیش از ۹۲ 

درصدی مالیات ستانی از مشاغل است.       
سبحانیان با اشاره به این که تعداد خانه های لوکس 
معرفی شده به سازمان مالیاتی در سال ۱۴۰۱ برای 
کل کشور برابر با ۴۰۴۹۷ واحد بود؛ گفت: سازمان 
امور مالیاتی با استفاده از ظرفیت شرکت های دانش 
بنیان فقط در شــهر تهران بیش از ۱۱۰هزار واحد 

خانه لوکس شناسایی کرده است.
وی افزود: در شش ماه اول سال جاری درآمدهای 
مالیاتی به بیش از دو برابر درآمدهای نفتی رسیده 
است. این دستاورد بزرگ دولت سیزدهم در راستای 

کاهش وابســتگی به نفت و تأمین مالــی پایدار و 
غیرتورمی با تمرکز بر مالیات ستانی از دانه درشت ها 

و مبارزه جدی با فراریان مالیاتی رقم خورده است.
رئیس ســازمان امور مالیاتی همچنین در بخش 
دیگری از ســخنان خود به مقابله با فــرار مالیاتی 
و وصول مطالبات دولت اشــاره کرد و گفت: با راه 
اندازی ســامانه مودیان و پایانه های فروشــگاهی 
برای اولین بار شــاهد لحاظ شدن اطلاعات کارت 
به کارت در اخذ مالیات بودیم، از طرف دیگر با راه 
اندازی سامانه سوت زنی نیز در ۶ ماهه سال ۱۴۰۲ 
تعداد ۱۶۲۵۱ گزارش مردمی در ســامانه مربوطه 

ثبت شده است.
سبحانیان در ادامه خاطر نشان کرد: سازمان امور 
مالیاتی برابــر قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ از محل 
معوقات ابر بدهــکاران مالیاتی نســبت به تأمین 
منابع ســازمان هدفمندســازی از جمله پرداخت 
مطالبات گندم کاران و کلزاکاران به میزان ۲۵ هزار 

میلیارد تومان اقدام کرده است. این مقام مسئول 
همچنین از تخصیــص ۱۱ هزار میلیــارد تومان 

مالیات آلایندگی به استان خوزستان خبر داد.
وی با بیان این که مبارزه بــا فرار مالیاتی اولویت اول 
سازمان امور مالیاتی اســت، تاکید کرد: در هفت ماه 
ابتدای ســال با تقاطع گیری از داده ها و پایگاه های 
اطلاعاتی در اختیار بیش از ۲.۷ میلیون مودی مالیاتی 
جدید شناسایی شدند. بعلاوه بالغ بر ۱۸ هزار میلارد 

تومان فرار مالیاتی کشف و شناسایی شده است.
رئیس سازمان امور مالیاتی اظهار نمود: برای اولین 
بار با تولید اظهارنامه برآوردی، یکی از راه های فرار 
مالیاتی بسته شد و برای نخستین بار بیش از ۶۰۰ 
هزار اظهارنامه برآوردی برای صاحبان مشــاغل و 
اشخاص حقوقی فاقد اظهارنامه و فراری مالیاتی، به 

صورت سیستمی صادر می شود.
وی حذف شــرط داشــتن پرونــده مالیاتی برای 
صدور مجوز، تشــکیل میز واکنش ســریع برای 

تولیدکنندگان و فعالان بــزرگ اقتصادی و اعمال 
نرخ صفر مالیاتی برای مؤسســات خیریه، احزاب، 
انجمن ها و تشکل های غیردولتی و کمک به توسعه 
همگانی در کشور را از دیگر اقدامات سازمان امور 

مالیاتی در تکریم مودیان مالیاتی دانست.
این مقام مسئول در بخش دیگری از سخنان خود در 
خصوص اقدامات ذیل تسهیل تکالیف مودیان مالیاتی 
نیز از اتصال نظام مالیاتی به نظام اعتبارسنجی خبر داد 
و گفت: در سال جاری اختیار بخشودگی ۱۰۰ درصدی 
جرائم قابل بخشش و تقســیط بلندمدت )۲۴ ماهه( 
بدهی مؤدیان کوچک را به مدیــران کل امور مالیاتی 
سراسر کشور تفویض شد. سبحانیان با اشاره به پیگیری 
تصویب لایحه تســهیل تکالیف مودیان گفت: تاخیر 
در اجرای قانون ســامانه مودیان مالیاتی و پایانه های 
فروشــگاهی، جرایمی را متوجه مودیان می کرد که 
دولت برای رفع این مشکل در لایحه تسهیل تکالیف 
مودیان، درخواست اصلاح مواعید را به مجلس ارائه کرد.

وی توسعه شهرها و روستاها و بهبود سلامت مردم با 
تخصیص مالیات بر ارزش افزوده، کاهش نرخ ارزش 
افزوده از کالاهای اساسی، معافیت  و تخفیف مالیاتی 
فرزند ســوم و بخشــودگی جرائم مالیاتی فعالان 
مناطق آزاد تجاری – صنعتــی را از دیگر اقدامات 

ذیل تسهیل تکالیف مودیان مالیاتی دانست.
وی افزود: همچنین در پایــان می توان این نوید را 
داد که در آینده نزدیک شاهد مخابره شدن اخبار 
مثبتی از ســازمان امور مالیاتی شامل سیستمی 
شــدن مالیات نقل و انتقال ســهام غیربورســی، 
سیســتمی شــدن مالیات بر ارث، امــکان اخذ 
مفاصاحســاب و گواهی به صورت آنــی بدون نیاز 
به مراجعه، پلمپ الکترونیکی دفاتر، ارائه خدمات 
مالیاتی اپلیکیشن پرکاربرد، راه اندازی چت بات، 
استرداد سیســتمی هزینه درمانی، شناسایی ذی 
نفع واقعی کارت بازرگانی اجــاره ای، ابلاغ اوراق 
 مالیاتی از طریق سامانه و سامانه تشخیص املاک 

و خودرو اشاره کرد.

استفاده از اطلاعات کارت به کارت برای وصول مالیات جدید

۱۱۰ هزار خانه لوکس در تهران شناسایی شد

تجارت ۱.۳ میلیارد دلاری ایران و هند 
وزارت بازرگانی و صنعــت هند از مبادلات حدود 
یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلاری این کشــور با 
ایران در ۹ ماهه نخســت ۲۰۲۳ خبر داد. وزارت 
بازرگانی و صنعت هند کل مبادلات تجاری این 
کشور با ایران در ۹ ماهه نخست سال جاری میلادی 

را ۱ میلیارد و ۳۲۴ میلیون دلار اعلام کرد.
مبادلات تجاری ایران و هند در این دوره با افت ۳۳ 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه 
شده اســت. کل مبادلات تجاری دو کشور در ۹ 
ماهه نخست ســال ۲۰۲۲ بالغ بر یک میلیارد و 
۹۸۳ میلیون دلار اعلام شده بود. کاهش مبادلات 
تجاری ایران و هند از ابتدای ۲۰۲۳ عمدتا ناشی از 
افت صادرات این کشور به ایران بوده است. صادرات 
هند به ایران در ماه های ژانویه تا سپتامبر امسال 
افت ۴۳ درصدی داشــته و به ۸۵۹ میلیون دلار 
رسیده است. هند در ۹ ماهه نخست سال میلادی 
گذشــته یک میلیارد و ۵۱۰ میلیون دلار کالا به 

ایران صادر کرده بود.
واردات هند از ایــران در ۹ ماهه ۲۰۲۳ نیز افت ۲ 
درصدی داشته و به ۴۶۵ میلیون دلار رسیده است. 
هند در مدت مشابه سال قبل ۴۷۳ میلیون دلار 
کالا از ایران وارد کرده بود. بر اســاس این گزارش 
برنج بیشترین ســهم را در صادرات هند به ایران 
در ۹ ماهه نخست امسال داشته و ۶۳ درصد از کل 
صادرات هند به ایران در این دوره مربوط به برنج 
بوده است. میوه با ۳۹ میلیون دلار در رتبه دوم قرار 
داشته است. همچنین هند ۲۲ میلیون دلار چای 

در این مدت به ایران صادر کرده است.

پروژه ریال دیجیتال توسعه می یابد
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: ریال 
دیجیتال پروژه مهم بانک مرکزی است که موارد 
قانونی آن حل شــده و در حال پیش روی است. 
مهران محرمیان معــاون فناوری های نوین بانک 
مرکزی گفت: ریال دیجیتال پــروژه مهم بانک 
مرکزی و در حال پیش روی است به امید خدا به 
زودی فاز آزمایشی را به این سمت خواهیم برد که 

بانک های بیشتری در آن باشند.
این مقام مسئول در ادامه اظهار کرد: فکر می کنم 
۵ تا ۶ بانک عملیاتی خواهند شد یعنی بانک های 
ما از ۳ به ۸ بانک افزایش پیدا می کند موارد قانونی 
هم خداروشکر در قانون جدید حل شده است. به 
امید خدا مشکل خاصی نیست و پروژه جلو می رود.

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی در پاســخ 
به این پرسش که کدام بانک ها به سه بانک اضافه 
خواهند شد؟ عنوان کرد: بانک رفاه و پست بانک از 

جمله این بانک ها هستند که اضافه خواهند شد.
پیش از این محمدرضا مانی یکتا مدیر اداره نظام 
پرداخت بانــک مرکزی در گفت و گو با باشــگاه 
خبرنگاران جوان گفته بود: ســه بانک متصل به 
زیر ســاخت ریال دیجیتال ملی، ملت و تجارت 
هستند. ریال دیجیتال خود ریال است یعنی دقیقا 
ذات ریال را دارد پشتوانه اسکناس بانک مرکزی 
و حاکمیت پولی کشــور است ریال دیجیتال هم 
دقیقا همان اســکناس اســت فقط بجای اینکه 
 کاغذ آن منتشر شود به شکل کاملا الکترونیکی

 ارائه می شود. 
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کارشناس مبارزه با مفاسد اقتصادی ضمن انتقاد 
به بی تفاوتی نســبت به ۹۹۰ هزارمیلیارد تومان 
حجم قاچاق کالا در کشــور اعلام کرد: متاسفانه 
اظهارات مسئولین نسبت به مبارزه با قاچاق کالا 

تنها به شعار خلاصه شده است.
به گزارش تسنیم، در روزهای اخیر شاهد انتشار 
آمار و ارقام مختلفی پیرامون حجم قاچاق پوشاک 
و دخانیات بوده ایم و حتی اتحادیه پوشاک و انجمن 
تولیدکنندگان، صادرکننــدگان و واردکنندگان 
محصولات دخانی با انتشــار نامــه ای خطاب به 
مقام معظم رهبری، عملکرد دستگاه های متولی 
مقابله با قاچاق کالا و ارز را نامناسب ارزیابی کرده 

و خواستار برخورد جدی با قاچاق کالا شده اند.
متأســفانه، باگذشــت یک دهه از تصویب قانون 
مبارزه بــا قاچــاق کالا و ارز، همچنــان میزان 
حجم کالای قاچاق در کشــور بســیار بالا است؛ 
گفتنی اســت، کمافی الســابق قاچاق ســوخت 
از ایــران بــه کشــورهای همســایه و واردات 
بی ضابطه لوازم خانگی، پوشــاک و... به کشــور 
کامل مشــهود اســت. علاوه بر این، به واســطه 
تغییر رویــه زندگی و افزایش فروشــگاه ها لوازم 
آرایشــی، شــاهد افزایش حجم قاچــاق در این 
دسته کالایی نیز هســتیم، با این تفاسیر چگونه 
 انتظار می رود، تولید و اشــتغال در کشــور رشد 

داشته باشد.

ابهام در عملکرد دستگاه های متولی 
مبارزه با قاچاق

مرصاد شــهرودی، کارشــناس مبارزه با مفاسد 
اقتصادی در گفت وگو با تسنیم ضمن انتقاد به رویه 
دستگاه های متولی مبارزه با قاچاق کالا و ارز اعلام 
داشت: مسئولین تا پیش از تصدی پست، اظهارات 
متعددی نســبت به حجم وســیع قاچاق کالا و 
ضرورت مبارزه با آن مطــرح می کنند؛ اما امروز 
شاهد این هستیم که از شعار تا عمل فاصله زیاد 
است.وی ادامه داد: به منظور مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز نیاز به سخنرانی و برگزاری همایش نیست و 
تنها با اجرای دقیق و بدون کم وکاست قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز می توان اتفاقات مثبتی را رقم زد. 
به عقیده شهرودی اگر قوای سه گانه در مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز جدیت داشته باشند، شاهد رونق 
تولید، رشد اشــتغال، کنترل نرخ ارز و در نهایت 

افزایش درآمدهای دولت خواهیم بود.
وی افزود: با وجــود تأکید رهبــر معظم انقلاب 
اســلامی )مدظلــه( پیرامون مبــارزه جدی در 
خصوص مبارزه با قاچاق کالا و ارز اما در دولت تنها 
شاهد تغییر مدیران بوده ایم و خروجی مشخصی 
مشاهده نمی شود. این کارشناس مبارزه با مفاسد 
اقتصادی در ادامه اظهار داشت: مطابق با اظهارنظر 
مسئولین ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز حجم 
قاچاق ورودی و خروجی به کشور مجموعاً حدود 

۱۹.۸ میلیارد دلار اســت، رقمــی که در صورت 
مهار آن آمار اشتغال کشور رشد عجیبی را تجربه 

خواهد کرد.

ازبین رفتن اشتغال 3.5 میلیون نفر به 
دلیل قاچاق کالا

وی پیرامون ادعای رشد اشــتغال با مهار قاچاق 
اعلام داشت: مطابق با پژوهش های صورت گرفته 
متوســط هزینه ایجاد یک شغل باکیفیت، حدود 
۳۰۰ میلیون تومان اســت، ازآنجایی که نرخ دلار 
در محدوده ۵۰ هزار تومان است لذا حجم قاچاق 
کالا در کشور حدود رقم عجیب ۹۹۰ هزار میلیارد 
تومان خواهد بود و با یک محاسبه ساده می توان 
دریافت که اگر قاچاق به شــکل کامل در کشور 
مهار شود، ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر به جمعیت 
شاغلین کشور اضافه می شود. این کارشناس حوزه 
مبارزه با مفاسد اقتصادی اعلام داشت: البته مهار 
و کنترل قاچاق و اشتغال بیش از ۳ میلیون نفر در 
کوتاه مدت ممکن نیست، اما اگر جدیت در مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز در کشور حکمفرما شود می توان 
سالانه ۲ میلیارد دلار از حجم قاچاق را کاهش داد.

آمار قاچاق کالا بیش از 20 میلیارد دلار 
است؟

شــهرودی در بخش دیگری از اظهــارات خود، 

انتقاداتی را متوجه ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز مطرح و اعلام کرد: متأســفانه ستاد حتی در 
ارائه آمار اعلامی قاچاق نیــز اهتمامی ندارد و هر 
ســاله با مطرح کردن عواملی نظیر عدم همکاری 
دستگاه های دیگر، گزارش دقیقی از میزان قاچاق 

کالا و ارز ارائه نمی دهد.
وی افــزود: حتی در آمارهای اعلامی نیز شــاهد 
تفاوت ارقام اعلام شده هســتیم به عنوان نمونه 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، حجم میزان قاچاق 
پوشاک را ۱.۱ میلیارد دلار اعلام کرده است؛ در 
صورتی که این آمار از سوی وزارت صمت حدود 
۱.۲ میلیارد دلار و از ســوی اتحادیه پوشاک در 
محدوده ۳.۵ الی ۵.۵ میلیارد دلار برآورد شــده 

است.
به گفته این کارشناس مبارزه با مفاسد اقتصادی، 
ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز باید در خصوص 
آمار قاچاق شفاف سازی کند و مشخص نماید چرا 
رقم اعلامی از سوی اتحادیه های مختلف چندین 
برای حجم عنوان شده از ســوی این نهاد است. 
شــهرودی در بخش پایانی اظهارات خود گفت: 
متأسفانه مجلس شورای اسلامی و نمایندگان نیز 
تأکید بر مبارزه با قاچاق کالا و ارز ندارند، عجیب 
اینجاســت که بعضی نمایندگان درگذشــته در 
این نهاد نیز مســئولیت هایی بر عهده داشته ، اما 

اهتمامی به مبارزه با قاچاق ندارند.

هدف گذاری تورم ۳۰ درصدی با رشــد اقتصادی ۷ درصدی 
در بودجه ۱۴۰۳ لحاظ شده اســت. به گزارش تسنیم، حمید 
امانی همدانی، معاونــت هماهنگی برنامــه بودجه و نظارت 
سازمان برنامه و بودجه کشور در نشستی با خبرنگاران، ضمن 
اشاره به برخی جزئیات بودجه و همچنین تبیین رویکردهای 
بودجه سال ۱۴۰۳ گفت: امســال بودجه دو مرحله ای است 
و با توجه به این کــه اصلاح قانون آیین نامــه داخلی مجلس 
انجام شــده، در این مرحلــه، کلان ارقام بودجــه که عمدتاً 
شــامل منابع و بعضی از مصارف است، تأکید شــده که ارائه 
شــود. طبق قانون ســازمان برنامه بر روی موارد مطرح شده 
 در قانون جهت ارائه به مجلس متمرکز شــد و همان ها نیز به 

مجلس ارائه شد.
امانی در پاسخ به این ســؤال که چرا بودجه دیرتر به مجلس 
رفت گفــت: طبق بنــد الفاصلاحیــه مــاده ۱۸۲ آیین نامه 
داخلی مجلس شورای اسلامی، ســقف منابع بودجه عمومی 
دولت و اجــزای اصلی آن، منابــع حاصل از فــروش نفت و 
گاز، منابع حاصــل از واگذاری ســهام و...، ترازهای عملیاتی 
ســرمایه و مالــی بودجــه عمومی دولــت، فــروض برآورد 
 منابــع و مصارف بودجــه باید تــا اول آبان به مجلــس ارائه 

شود.
وی افــزود: دولت ایــن آمادگی را داشــت که تــا اول آبان 
این مجموعــه را گزارش کند؛ امــا با توجه بــه اینکه فرآیند 
بررســی لایحه هفتــم به طــول انجامیــد و طبــق قانون 
آیین نامــه داخلــی مجلــس، به محــض اینکــه بودجــه 
به مجلس بــرود، مجلس موظف اســت تمــام موضوعات را 

کنار بگذارد و بررســی بودجــه را در دســتور کار قرار دهد. 
 هیئت رئیسه مایل بود که بعد از بررســی لایحه برنامه هفتم

 وارد بودجه شوند.
امانــی ادامــه داد: از طرفــی بایــد احکامی کــه در برنامه 
هفتــم بودند و به هــر حال بــر بودجه تأثیر می گذاشــتند، 
تکلیف شــان معلوم می شــد. بســیاری از احکام کلیدی که 
در بودجه مؤثــر بودند، هنــوز تکلیف شــان در برنامه هفتم 
 مشــخص نبود و به همین دلیــل بودجه با کمــی تأخیر به 

مجلس رفت.
معاون هماهنگــی برنامه، بودجه و نظارت ســازمان برنامه و 
بودجه درخصوص وضعیت شــاخص های کلان در سال آتی 
گفت: رشد منابع و مصارف بودجه ۱۸.۳ درصد است، به بیانی 
دیگر بودجه ۱۴۰۳، بودجه ای اســت که هــدف کنترل تورم 
را دنبال می کند. منشــأ تورم دو محور دارد که یکی کســری 
بودجه و دیگری عدم تناسب رشد نقدینگی با رشد اقتصادی 
اســت؛ بنابراین دولت ســعی کرده تا بودجه را متناســب با 

وضعیت درآمدها تنظیم کند. وی افزود: معمولاً در سال های 
گذشــته مصارف ابتدا برآورد می شــد و ســپس برای آن ها 
منابعــی در نظر گرفته می شــد. این حالت باعث می شــد تا 
در عمل، ســازمان برنامه و دولت موضــوع را در تخصیص ها 
کنترل کنند. اما در بودجه ســال آتی سعی شده تا ابتدا منابع 
 پایدار برآورد شــود و ســپس در مرحله بعــدی مصارف آن

 مشخص شود.
امانی گفت: رشــد اقتصادی در طول برنامه هفتم ۸ درصد در 
نظر گرفته شده است اما برآورد اجمالی سازمان برنامه و بودجه 
برای سال آتی حدود ۷ درصد است. همچنین برآورد این است 
که تا پایان ســال ۱۴۰۲، تورم ۳۹ درصد و همچنین در سال 
اول اجرای برنامه هفتم )سال۱۴۰۳(، تورم به کف کانال ۳۰ 

درصدی برسد.
امانی در پاسخ به ســؤالی مبنی بر اینکه ســقف معافیت ۱۰ 
میلیون تومانی مالیات برای کارمنــدان تغییر می کند یا خیر 
گفت: رشد مالیات بر حقوق دقیقاًبه اندازه رشد حقوق است. 
کل مالیات ها به اندازه ۴۹.۵ درصد رشد کرده اما رشد مالیات 
بر حقوق دقیقاً به اندازه رشد حقوق است، به بیانی دیگر پایه 
مالیاتی حقوق ۱۸ درصد رشد کرده است. البته سقف معافیت 

مالیاتی در سال آتی ممکن است افزایش پیدا کند.
وی ادامه داد: اما نکته ای که وجود دارد این اســت که دولت 
لایحه اصلاح قانون مالیات های مستقیم را به مجلس ارائه کرده 
است و اگر این لایحه تبدیل به قانون شــود،  )امکان افزایش 
ســقف معافیت( وجود دارد که هم پایه ها و هم معافیت ها و.... 

دائمی شده است.

براساس آمار چک های مبادله ای در مهرماه سال ۱۴۰۲، حدود ۸ میلیون 
فقره چک به ارزشی بالغ بر ۵۰۵۸ هزار میلیارد ریال مبادله  شد که نسبت 
به ماه قبل از نظر تعــداد، ۷.۳ درصد و از نظر مبلــغ، ۷.۱ درصد افزایش 
نشــان می دهد. تازه ترین آمار بانک مرکزی نشــان میدهد، طی مهرماه 
امســال ۹۱.۷ درصد از کل چک های مبادله شــده در ســامانه چکاوک 
 وصول شــده اســت. این نســبت از نظر مبلغی نیز معادل ۸۷.۷ درصد

 است.
درصد تعداد و مبلغ چک های وصول شــده در ماه قبل از آن )شهریورماه 
ســال ۱۴۰۲( به ترتیب معادل ۹۱.۴ درصد و ۸۷.۱ درصد بوده اســت. 
براساس آمار چک های مبادله ای در مهرماه سال ۱۴۰۲، حدود ۸ میلیون 
فقره چک به ارزشی بالغ بر ۵۰۵۸ هزار میلیارد ریال مبادله  شد که نسبت 
به ماه قبل از نظــر تعداد، ۷.۳ درصد و از نظر مبلــغ، ۷.۱ درصد افزایش 

نشان می دهد.
در مهرماه سال جاری در کل کشور بیش از ۶۶۱ هزار فقره چک به ارزشی 
حدود ۶۲۲ هزار میلیارد ریال برگشــت داده شده است که نسبت به ماه 
قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ۳.۲ درصد و ۲ درصد افزایش نشان می 
دهد. در ماه مذکور از کل تعداد و مبلغ چک های مبادله شــده به ترتیب 
۸.۳ درصد و ۱۲.۳ درصد برگشت داده شــده است. درصد تعداد و مبلغ 
چک های برگشت داده شده در شهریورماه ۱۴۰۲ به ترتیب معادل ۸.۶ 
درصد و ۱۲.۹ درصد و در مهر ماه سال ۱۴۰۱ به ترتیب برابر ۷.۶ درصد و 

۱۱.۱ درصد بوده است.
گفتنی است، براساس برنامه اعلام شــده بانک مرکزی، پذیرش و تبادل 
چک های صیادی قدیمی )دســته چک های صادرشــده قبل از ســال 
 ۱۴۰۰( از ۱۵ مهر ماه ســال جاری صرفا در بانک صادرکننده چک قابل

 انجام است.

۹۹۰ هزار میلیارد تومان، حجم قاچاق کالا در کشور

  ۹۱.۷ درصد چک های مهر وصول شدکاهش ۱۴ درصدی تورم تا پایان ۱۴03 
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ضرورت تولید و صادرات ارزش افزوده
مسعود دانشمند، اقتصاددان 

اقدام مهم این است که باید به سمت تولید صادراتی 
که ارزش افزوده بالا داشــته باشد رفت. باید روند 
کشورهای پیشــرفته دیگر مانند ژاپن و آلمان و 
انگلستان و سوئد و... را در نظر گرفت. این کشورها 
مواد اولیه را از سایر کشورها مانند ایران می گیرند 
و روی آن کار انجام می دهند و به کالایی با ارزش 
بیشــتر تبدیل می کنند. آن را دوبــاره به همان 
کشورها می فروشــند. همه  این کشورها ارزش 
افزوده تولید و ارزش افزوده خود را صادر می کنند.

مهم ترین شاخص اقتصاد هر جامعه صادرات آن 
است. زیرا به کمک آن می توانیم حاصل کار و تولید 
را به فروش رسانده و درآمد آن را در کشور مصرف 
کنیم. در کشور ما تقریباً همه نیازهای اقتصادی بر 
پایه نفت تأمین می شود. به همین دلیل اهمیت 
زیادی برای صادرات در نظر گرفته نشــده است. 
البته در سال های اخیر که اوضاع صادرات کمی 
بهبود یافته، صادرات مورد توجه قرار گرفته است 
و این موضوع هرگاه که مشــکلی برای فروش یا 

کاهش قیمت نفت ایجاد شود، تکرار می شود.
لازم به ذکر اســت رونق اقتصادی بدون تبادلات 
اقتصادی و تجاری امکان پذیر نیست. درحالی که 
در کشور کالا و محصولات تولید و در بازار داخلی 
عرضه می شود باید برای حضور در بازار خارجی 
هم برنامه ریزی های لازم انجام شود. برای تسهیل 
در صادرات و مبادلات تجاری با ســایر کشور ها 
نیاز پیوســتن به FATF بیش از گذشته افزایش 

یافته است.
از سوی دیگر سیاست باید به صورتی باشد که نرخ 
خرید ارز صادراتی با تورم تطبیق پیدا کند. در غیر 
این صورت صادرکنندگان از بازار حذف می شوند. 
سیاست ارزی بانک مرکزی باید به این صورت باشد 
که ارز حاصل از صادرات را به قیمت مشخص بخرد 
و زمانی که آن ارز به سیستم بانک تحویل داده شد، 
همان هنگام به صورت ریالی به حساب صادرکننده 

واریز شود.

معــاون توســعه کارآفرینی و اشــتغال وزارت 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی از نــرخ بیکاری 
حدود ۷درصــدی در ۱۹ اســتان و تک رقمی 
شــدن ایــن نــرخ در ۲۵ اســتان بــا افزایش 
 اختیارات پرداخت تســهیلات به اســتانداران 

خبر داد.
محمــود کریمــی بیرانونــد، معاون اشــتغال 
وزارت کار با انتشار پســتی در شبکه اجتماعی 
نوشت:»برای اولین بار در دولت سیزدهم بیش 
از ۱00 همت تسهیلات اشــتغالزایی به صورت 
مستقیم در اختیار استانداران قرار گرفته که در 
جهت تمرکز زدایی و توجه ویژه به استعدادهای 
منطقه ای صورت پذیرفته اســت. یکی از دلایل 
تک رقمی بودن نرخ بیکاری ۲۵ استان افزایش 
اختیارات استانداران محترم در عرصه اشتغالزایی 

بوده است.«

پیش از ایــن نیز کریمــی بیرانوند در پســتی 
دیگربیان کرده بود »نرخ بیکاری در ۱۹ استان 
در کانال بی ســابقه ۷ درصد قــرار گرفته و در  
۲۵ اســتان نرخ بیکاری تک رقمی شــده است. 
تنها در 6 اســتان نرخ بیــکاری دورقمی وجود 
دارد کــه بالاتریــن آن ۱۲.۵درصد اســت، در 
حالی  که تابستان سال ۱40۱ بالاترین نرخ ۲۲ 
درصد بوده است. بیشــترین کاهش هم مربوط 
به اســتان هرمزگان اســت.« مرکز آمار ایران 
چندی پیش گزارشــی مربوط به نرخ بیکاری را 
منتشر کرد. بر این اساس، نرخ بیکاری تابستان 
امســال به ۷.۹ درصد رسید و نســبت به سال 
گذشــته به میزان یک درصد کاهش داشت که 
این مسئله تداوم و اســتمرار کاهشی بودن نرخ 
 بیکاری طی فصول مختلف در دولت ســیزدهم 

را نشان می دهد.

حســین علی اکبــری، عضــو هیئت رئیســه 
اتاق اصنــاف تهــران و رئیــس اتحادیه صنف 
سازندگان و فروشــندگان باتری و خدمات برق 
تخصصی خــودرو ضمن تکذیــب وجود باتری 
های تقلبی خــودرو در بازار گفت: بــا توجه به 
اینکه تولیدات داخل توسط کارخانجات بزرگ 
باتری ســازی و با نظارت ســازمان استاتدارد 
 تولید می شــوند امکان تقلــب در تولید باتری 

تقریبا صفر است.
رئیس اتحادیه صنف ســازندگان و فروشندگان 
باتری و خدمات بــرق تخصصی خودرو تهران با 
بیان مطلب فوق در خصوص راه های تشخیص 
باتری های تقلبــی و اصلی اظهار داشــت: هم 
اکنــون ۲۷ کارخانــه تولید باتری در ســطح 
کشــور وجود دارد که هر یــک برندهای خاص 
با بســته بندی مشــخص را تولید مــی کنند. 
 بنابراین چیزی به عنوان باتــری تقلبی در بازار

 وجود ندارد.
علی اکبری افــزود: با توجه به اینکــه تولیدات 

داخل توســط کارخانجات بزرگ باتری سازی 
و با نظارت ســازمان اســتاتدارد به بازار عرضه 
 می شــوند امکان تقلب در تولیــد باتری تقریبا 

صفر است.
رئیس اتحادیه صنف ســازندگان و فروشندگان 
باتری و خدمات برق تخصصی خــودرو تهران 
دربــاره وضعیــت کنونی بــازار باتــری بیان 
کرد: عرضــه و تقاضــا در بازار باتــری متعادل 
 اســت و قیمت ها نیــز در یک مــاه اخیر ثبات

 داشته است.
عضو هیئت رئیســه اتاق اصناف تهران در پایان 
خاطرنشــان کرد: هموطنان عزیز در صورت هر 
گونه تخلف از ســوی واحدهای صنفی فروش 
باتری مــی تواننــد از طریق شــماره تلفن و یا 
مراجعه حضوری به اتحادیه صنف سازندگان و 
فروشــندگان باتری تهران و یا از طریق سامانه 
پاســخگویی ۱۲4 وزارت صمــت و همچنین 
سازمان بازرســی کل کشور نســبت به ثبت و 

پیگیری شکایات خود اقدام کنند.

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرســازی 
با اشاره به عملکرد هشــت ماهه ابتدایی 
سال جاری ترانزیت کشور، از رشد ۲۸.۲ 
درصدی در این حوزه خبر داد. به گزارش 
وزارت راه و شهرسازی، »شهریار افندی 
زاده« از دســتاوردهای ترویــج گفتمان 
و مبانــی ابتــکار »ایران- راه« در رشــد 
ترانزیت کشور در ســال  جاری خبر داد 
و گفت: براســاس آمار موجود در وزارت 
راه و شهرســازی، در هشت ماهه ابتدایی 
امســال در مجمــوع ۹ میلیــون و 4۵۸ 
هزار و ۸6۲ تــن کالا از کشــور ترانزیت 
شــده که این میزان نســبت بــه مدت 
 مشابه ســال قبل، ۲۸.۲ درصد افزایش 

داشته است.
وی بیان داشــت: در آبان امسال و با ثبت 
عملکرد یک میلیــون و ۵4۱ هزار و ۸4۹ 
تن، ترانزیت از کشور نسبت به آبان سال 
۱40۱ افزایش 6.۸4 درصدی داشته است. 
معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرســازی 
ادامه داد: در این مــدت، ترانزیت کالای 
نفتی و غیرنفتی به ترتیــب با عملکرد ۲ 
میلیون و ۹۲۳ هزار و ۹۳۷ تن و 6 میلیون 
و ۵۳4 هــزار و ۹۲۵ تــن، افزایش 4۸.۷ 
درصــدی و ۲0.۸ درصدی را نســبت به 
هشت ماهه نخست سال ۱40۱ رقم زده 

است.
دبیر شورای عالی هماهنگی ترابری کشور 
افزود: از مجمــوع عملکرد فوق، ســهم 
حمل ونقل جاده ای برابر با هشت میلیون 
و ۵۲0 هزار و ۸6۲ تن و سهم حمل ونقل 
ریلی ۹۳۸ هزار تن بوده است که در بخش 
جاده ای با رشد ۳۲.۱ درصدی نسبت به 

مدت مشابه سال قبل روبه رو بوده ایم.

افنــدی زاده ادامه داد: در آبان امســال، 
عملکــرد ترانزیت با ثبت یــک میلیون و 
۵4۱ هزار و ۸4۹ تن، رشد نقطه به نقطه 
۸4.6 درصدی را نسبت به آبان سال قبل 
داشته است. در این ماه، ترانزیت جاده ای 
کالاهای نفتــی و غیرنفتــی به ترتیب با 
عملکرد ۵44 هــزار و 6۲۳ تن در بخش 
کالای نفتــی و ۸۵۵ هــزار و ۲۲6 تن در 
بخش کالای غیر نفتی ثبت شده است و 
در بخش ترانزیت ریلی مجموع کالاهای 
نفتی و غیرنفتی با عملکرد ۱4۲ هزار تن، 

رشد ۳4.6 درصدی داشته است.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی 
تاکیــد کرد: ثبــت مســتمر رکوردهای 
اخیر ترانزیت از کشــور و اقبال روزافزون 
دولت ها، تجــار، بازرگانان و فعالان حمل 
ونقلی خارجی اعم از کشورهای همسایه، 
منطقه و فرامنطقه ای به موقعیت ترانزیتی 
و لجســتیکی جمهوری اســلامی ایران، 
حاکی از ثمربخش بــودن رویکرد تحول 
آفرین دولت سیزدهم به موضوع راهبردی 
ترانزیت بــا تأکید بر توســعه روابط همه 

جانبه اقتصادی با همسایگان است.
وی خاطرنشــان کرد: این رویکرد که در 
کلان ابتکار ایران- راه متلبور شده و ترویج 
و پیشــبرد آن در رویدادهــا، مذاکرات و 
توافقــات دو و چندجانبــه ترانزیتــی و 
همچنین در سطح ملی و در ارتباط با همه 
نهادها، بخش ها و دســتگاه های ذی ربط، 
تقویت شــراکت های ترانزیتی منطقه ای 
و فرامنطقه ای و نیــز افزایش هماهنگی 
داخلی  و حصــول رویکرد واحــد ملی و 
فرابخشی را به امر لجستیک و ترانزیت به 

دنبال خواهد داشت.

طبق اعلام مرکز آمــار، تورم نقطه به نقطه 
کالاهای صادراتــی ۳۳.۱ درصــد و تورم 
سالانه آن ۳۹.4 درصد افزایش داشته است. 
قیمت کالاهای صادراتی یکی از مهم ترین 
عوامل تأثیرگذار بر میزان مبادلات خارجی 
کشــورها و نیز یکی از عوامل تعیین کننده 
رابطه مبادله بوده و تغییرات آن ها از اهمیت 

بالایی برخوردار است.
در طرح شاخص قیمت کالاهای صادراتی 
از کلیه کدهــای تعرفه صادراتی کشــور 
در سال ۱400 )ســال پایه( استفاده شده 
اســت. اطلاعات مورد استفاده در این طرح 
از آمارهای ثبتی گمرک جمهوری اسلامی 
ایران و طبقه بندی مورد استفاده سیستم 
طبقه بندی نظام هماهنگ شده توصیف و 
کدگذاری )HS( است. نتایج حاصل از این 
طرح در سطح کل کشــور و برای ۲0 گروه 
اصلی طبقه بندی HS قابل انتشــار است و 
به تفکیک دلاری و ریالی محاسبه و منتشر 

می شود.
گفتنی است؛ برای محاسبه شاخص فصل 
تابستان ۱40۲ از داده های مقدماتی گمرک 
جمهوری اسلامی اســتفاده شده است. لذا 
نتایج اعلام شده به صورت مقدماتی بوده و 
استفاده از آن ها بایســتی با ملاحظه انجام 
شــود. همچنین پس از اســتخراج و ارائه 
داده های قطعی سال ۱40۲ توسط گمرک 
جمهوری اسلامی ایران، شاخص صادرات نیز 
از سوی مرکز آمار بازنگری شده و ارقام نهایی 
شاخص مربوط به این دوره مجدداً به صورت 

قطعی منتشر خواهد شد.
در فصل تابستان امســال، شاخص قیمت 
کل کالاهای صادراتــی مبتنی بر داده های 
ریالی ۱۷۸. ۷ است که نسبت به فصل قبل 

)تورم فصلی( ۲.۵ درصد کاهش، نسبت به 
فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( 
۳۳.۱ درصــد و در چهار فصــل منتهی به 
فصل جاری نســبت به دوره مشــابه سال 
 قبل )تــورم ســالانه( ۳۹.4 درصد افزایش

 داشته است.
در فصل تابستان ۱40۲، شاخص قیمت کل 
کالاهای صادراتی مبتنی بر داده های دلاری 
برابر با ۱0۲. 0 است که نسبت به فصل قبل 
)تورم فصلی( ۱.6 درصد و نســبت به فصل 
مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( یک 
درصد و در چهار فصل منتهی به فصل جاری 
نسبت به دوره مشابه سال قبل )تورم سالانه( 
۱.۹ درصد کاهش داشــته است. در فصل 
تابســتان ۱40۲، درصد تغییرات شاخص 
قیمت کالاهای صادراتی مبتنی بر داده های 
ریالی نسبت به فصل قبل )تورم فصلی( ۲. 
۵- درصد است که در مقایسه با همین اطلاع 
در فصل قبل )۱۲.۵ درصد(، ۱۵ واحد درصد 

کاهش داشته است.
در این فصل بیشــترین تورم فصلی با ۹.۵ 
درصد مربوط به گروه "ماشین آلات و وسایل 
مکانیکی، ادوات برقــی و …" و کمترین 
تورم فصلی با 0.0 درصد مربــوط به گروه 
"اشیا هنری، اشــیا کلکسیون و…" است. 
گروه "فلزات معمولــی و مصنوعات آن ها" 
نیز با تورم 6.۲- درصد، بیشترین کاهش را 
تجربه کرده است. در فصل تابستان ۱40۲، 
درصد تغییرات شــاخص قیمت کالاهای 
صادراتی مبتنی بر داده های دلاری نسبت به 
فصل قبل )تورم فصلی( برابر با ۱. 6- درصد 
است که در مقایسه با همین اطلاع در فصل 
قبل )0.۱ درصد(، ۱.۷ واحد درصد کاهش 

داشته است.

مدیرعامل آبفای تهران گفت: دربارش ها تقریبا ۲6 درصد کاهش 
بارندگی را نسبت به میانگین نرمال ۵0 سال گذشته داشته ایم. 
قرارگاه مدیریت تنش آبی شرکت آب و فاضلاب استان تهران با 
ریاست مدیرعامل شرکت آبفای تهران و حضور مدیران عامل 

شرکت های زیرمجموعه در آبفای منطقه 4 برگزار شد.
محسن اردکانی، مدیرعامل شرکت آبفای تهران ضمن اشاره به 
تشکیل سه قرارگاه تامین، توزیع و مصرف آب در تهران گفت: 
رژیم خشکسالی در استان تهران تغییر کرده و ما در ۵0 سال 
گذشته ۲ سال، خشکسالی و چند سال، ترسالی داشتیم؛ ولی 
امسال ما سومین سال خشکسالی متوالی را پشت سر گذاشتیم 

و هر ساله با منابع آبی کمتری مواجه شدیم.
اردکانی با بیان اینکه "اقداماتی را انجام دادیم که این تنش به 
مردم منتقل نشود"، گفت: ما سه قرارگاه آب در آبفای استان 
تشکیل دادیم و سه زیرکمیته قرارگاه تامین توزیع و مصرف 
داریم و امسال اولویت با قرارگاه مدیریت مصرف و تقاضاست. 
وی افزود: از مدیریت مصرف و تقاضا، بخش عمده ای سهم مردم 
عزیز است که امیدواریم شــهروندان با مصرف بهینه خادمان 
خودشان را در آبفای اســتان تهران به جهت گذر از تنش آبی 

یاری رسانند.
مدیرعامل شرکت آبفای تهران به برنامه های بلندمدت انتقال 
آب از محل علاج بخشی سد لار و طرح خط انتقال جایگزین سد 
طالقان اشاره کرد و در خصوص بارش ها در پاییز گفت: گرچه 
توسط سازمان هواشناسی پیش بینی می شد که ما پاییز فرا 
نرمالی رو داشته باشیم، اما تا به حال دربارش ها تقریبا ۲6 درصد 
کاهش بارندگی نســبت به میانگین نرمال ۵0 ساله گذشته 
داشتیم؛ ما همچنان سیاست انقباضی را پیش رو داریم و در 
این سیاست از مردم شریف تقاضا داریم که همچون گذشته ما 

را در زمینه تقاضا و مصرف یاری کنند.
در ادامه این نشست، خسروی، معاون بهره برداری آبفای استان 
تهران اظهار داشــت: این قرارگاه به صورت کاملا کارشناسی 
انجام می شود و ما وظیفه داریم که بتوانیم بهترین خدمات را 

به مردم ارائه دهیم.
وی ادامه داد: در این قرار گاه تصمیماتی گرفته می شود که ما 
بتوانیم خشکسالی را با کمترین اثر و کمترین ضرر و زیان در 

بخش آب شرب شهروندان بگذرانیم و خوشبختانه مصوباتی 
که در این قرارگاه داریم به صورت هر دو هفته یک بار پیگیری 
می شــود و با توجه به روند عملیات و برنامه ها و اجرای آن ها 

توانستیم تابستان ۱40۲ را با کمترین تنش بگذرانیم.
خســروی اذعان داشــت: ما قرارگاه را با همان شــدت ادامه 
می دهیم، چون پیش بینــی می کنیم در ســال ۱40۳ هم 
همچنان بارندگی زیادی نخواهیم داشت و برای اینکه تابستان 
ســال ۱40۳ هم بدون دغدغه برای شهروندان داشته باشیم 

تمامی بند های قرارگاه را پیگیر هستیم.
وی ضمن قدردانی از شهروندان به جهت کاهش بیست میلیون 
متر مکعبی مصرف آب در شش ماهه ابتدای سال گفت: آبفا 
ضمن برخورد با مشــترکین پر مصرف در مرحله اول اخطار، 
در مرحله دوم قطع موقت و در مرحله ســوم قطع مدت دار را 
در برنامه کاری خود دارد و همچنین با همکاری استانداری در 
خصوص مصرف اداراتی که مصارف بیشتر از حد مجاز دارند 

برخورد قاطع انجام می شود.
در ادامه این نشست، محمد تقی حسین زاده، مدیر عامل آبفای 
منطقه 4 به خشکسالی های پی در پی اخیر اشاره کرد و گفت: امروز 
در قرارگاه آبی سیاست بر این اســت که ما بتوانیم در زمینه های 
تامین توزیع و مصرف سیاست درستی را اعمال کنیم و با توجه به 
شاخص های هواشناسی، متاسفانه ۲6 درصد نسبت به دوره بلند 
مدت بارش کمتر داشتیم در نتیجه بیشترین سیاست این قرارگاه 
در شرکت آبفای استان تهران بر این است که ما بتوانیم در تامین و 
توزیع به گونه ای رفتار کنیم که میزان کاهشی که در بارش داشتیم 
را پوشش دهیم و بخش دیگر از شهروندان تقاضا داریم که مصرف 

بهینه را سر لوحه کار خود قرار دهند.
وی افزود: با توجه به این خشکســالی ذخیره سد ها به شدت 
پایین آمده یعنی کاهش میزان آب در مخازن کاملا مشــهود 
است؛ بنابراین امیدواریم این بارش های اخیر بر اساس آمار های 
هواشناسی بیشتر شــود و ذخایر ســد ها به حد قابل قبولی 
برسد تا آبفا مشکلی در ارتباط با تامین و توزیع نداشته باشد. 
حسین زاده خاطرنشان کرد: سیاست های مصرف نیز باید بر 
اســاس آموزه های فرهنگی و دینی در بین عموم شهروندان 

نهادینه شود.

رئیس اتحادیه فروشــندگان میوه و ســبزی با 
اشــاره به نزدیکی شــب یلدا گفت: انواع میوه با 
حجم بالا در کشور موجود است. اسدالله کارگر، 
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی درباره 
تأمین میوه شــب یلدا به مهر گفــت: میوه های 
شــب چله هندوانه، انار، انگور و خرمالو است که 
ســال های قبل هندوانه انبار و بــرای این آئین 
ملی وارد بازار می شد؛ اما با پیش بینی نیاز بازار، 
 هندوانه نیز به شــکل تازه خوری برای شب چله 

تأمین است.
وی با اشــاره به کشــت هندوانه به میزان مورد 
نیاز در اســتان های جنوبی و گرمســیر کشور، 
افزود: هندوانه شــب یلدا از طریق شــهرهایی 

مانند دزفول تأمین است. وی درباره نیاز بازار در 
بلندترین شب ســال، ادامه داد: عدد را نمی توان 
به طور دقیق گفت امــا پس از گــذر از پاندمی 
کرونا، دور هم بودن خانواده هــا به حالت عادی 
 برگشته و قطعاً مصرف میوه در این شب افزایش 

یافته است.
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی اضافه 
کرد: در کنار میوه های خاص این آئین، میوه های 
مکمل مانند نارنگی، پرتقال، ســیب و… نیز به 

اندازه کافی تأمین است.
ابتدای آذر میزان میوه هــای وارداتی مانند آناناس 
کاهش یافت و میوه فروشــان عنــوان می کردند 
میوه های وارداتی برای شــب یلدا دپو می شــوند. 

کارگر درباره بازار تقاضــا میوه های وارداتی گفت: 
هدف تأمین بازار میوه شــب یلــدا با محصولات 
 داخلی اســت و میوه های وارداتی بــازار تقاضای 

کمی دارند.
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی در پاسخ 
به این پرســش که آیا قیمت محصولات تغییری 
خواهند داشــت، تاکید کرد: امسال محصولات 
باغی وضعیت مناســب دارد و خوشبختانه آفت 
زدگی و بلای طبیعی نداشــتیم از این رو میوه با 
حجم بالا در کشور وجود دارد؛ علاوه بر اینکه در 
مناسبت هایی مانند شب چله، ایام عید نوروز و… 
تاکید داریم میوه فروشان از سود خود کم کنند تا 

در شادی مردم شریک باشند.  

مدیرعامل شرکت شــهر فرودگاهی امام خمینی )ره( 
گفت: برنامه وزارت راه اســت کــه پروازهای داخلی و 
خارجی در فرودگاه امام خمینی تجمیع شــود. سعید 
چلندری درباره اضافه شدن پروازهای داخلی به فرودگاه 
امام خمینی، بیان کرد: در اسناد بالادستی دیده شده که 
فرودگاه امام خمینی باید این پتانسیل را داشته باشد که 

پروازهای داخلی و خارجی همزمان در آن انجام شود.
وی با حضور در یک برنامه تلویزیونی اظهار کرد: با توجه 
به مشکلاتی هم که روز به روز برای فرودگاه مهرآباد پیش 
می آید، علی رغم اینکه وزارت راه توسعه فرودگاه مهرآباد 
را هم در دستور کار قرار داده، اما این مهم مورد تقاضای 
شرکت های هواپیمایی و مردم است. مدیرعامل شرکت 
شــهر فرودگاهی امام خمینی )ره( گفت: شرکت های 

هواپیمایی برنامه ریزی می کنند. پروازهای داخلی که 
می توانند در فرودگاه مهرآباد انجام دهند، در این فرودگاه 
انجام می شود. اما برنامه وزارت راه است که پروازها در 
فرودگاه امام خمینی تجمیع شود. چلندری در پاسخ به 
اینکه این اتفاق چه زمانی رخ می دهد؟ گفت: زمانی 
که فرودگاه امام خمینی بتواند زیرساخت های لازم را 
فراهم کند، این اتفاق خواهد افتاد و برنامه ما یک دوره 
پنج ساله است، زمانی که فاز دو فرودگاه امام خمینی 
انجام شــود. اگر چه ما بخش اول فاز دوم فرودگاه را 
نیمه دوم اسفند ۱40۳ به بهره برداری می رسانیم، اما 
همزمان ممکن است در ماه های آینده فوندانسیون 

این ترمینال را شروع کنیم.
چند روز پیش عملیات عمرانی فــاز ۲ فرودگاه امام 

خمینــی )ره( آغاز شــد که همان زمــان چلندری 
درباره احتمال انتقال پروازهــای داخلی به فرودگاه 
امام خمینی)ره( پس از ســاخت فاز دوم، بیان کرد: 
ترمینال 4۱0 هزار متری، بــرای پروازهای داخلی و 
خارجی است؛ همانطور که در بیشتر کشورهای دنیا 
هم پروازهای داخلی و خارجی از یک فرودگاه انجام 
می شود. شــرکت های هواپیمایی هم از تفاوت مبدا 
پروازی پروازهــای داخلی و خارجی گلــه دارند که 
برایشان مقرون به صرفه نیست. از این رو در ترمینال 
جدید 4۱0 هزار متــری، حدود ۱00 هــزار متر به 
پروازهای داخلی اختصاص می یابد که هم پروازهای 
داخلی و هم بین المللی از این ترمینال انجام شود و این 

در مطالعات ما دیده شده است.

نماینده ویژه تجاری ایران در 
عراق ضمن اشاره به ظرفیت 
تجارت ۲0 میلیــارد دلاری 
بین ایران و عــراق، گفت: به 
دلیل فاصله زیاد بین صادرات 
و واردات با عراق، این کشور تمایلی به برقراری تجارت آزاد 
ندارد. به گزارش مهر، فرزاد پیلتن نماینده ویژه تجاری 
ایران در عراق در مورد وضعیت تجارت ایران و عراق، اظهار 
کرد: طی 6 ماهه ابتدای سال جاری حدود 4.۵ میلیارد 
دلار کالا از ایران به عراق صادر شده است و حدود ۱۵0 
میلیون دلار کالا از کشور مذکور به ایران وارد شده است.

وی افزود: با توجه به اینکه دوره مأموریت رایزن ســابق 
بازرگانی ایران در عراق به پایان رســیده است، سازمان 
توسعه تجارت ایران به منظور حفظ فعالیت دفتر رایزنی 
بازرگانی مذکور، ضمن تعیین و معرفی نماینده ویژه موقت 
تجاری در کشور مذکور، در حال بررسی و انتخاب ۳ رایزن 

جدید بازرگانی جهت اعزام به کشور مذکور است .
پیلتن ادامه داد: علاوه بر این، ســازمان توسعه تجارت 
ایران در راستای توســعه فعالیت ها و گسترش سطح 
خدمات خود به تجار دو کشور، در حال بررسی شرایط 

و الزامات ایجاد شعبه خود در این کشور است. مدیرکل 
سابق غرب آسیای سازمان توسعه تجارت ایران در مورد 
میزان ظرفیت تجارت دو کشور تصریح کرد: ظرفیت های 
افزایش روابط تجاری دو کشور با احتساب صادرات کالا، 
خدمات، برق و گاز حدود ۲0 میلیارد دلار برآورد شده 
اســت. به گفته پیلتن، رقبای اصلی ایران در بازار عراق 

کشورهای چین و ترکیه هستند.
مشاور رئیس سازمان توسعه تجارت ایران در مورد اینکه 
احتمال برقراری تجارت آزاد و یا تعرفه ترجیحی با عراق 
وجود دارد، گفت: با توجه به اینکه تجارت میان ایران و 
عراق یک طرفه و عمدتاً شامل صادرات از ایران به عراق 
است، علیرغم پیگیری های مختلف در سالهای گذشته، 
دولت عراق تمایلــی برای مذاکره و امضــای توافق در 

هیچیک از زمینه های مذکور ندارد.
وی افزود: بر این اساس، افزایش واردات از عراق و شکل 
گیری موازنه تجاری میــان دو طرف می تواند در آینده 
شــرایط امضای چنین توافقاتی را فراهم کند. نماینده 
ویژه تجاری ایران در عراق در پاســخ به این ســوال که 
چندی پیش گفته شد عراق دلار را در بازار داخلی خود 
به رسمیت نخواهد شناخت؛ این سیاست چه تأثیری 
در رابطه تجاری ایران و عــراق می گذارد، تصریح کرد: 
سیاستهای ارزی کشورها واجد فرصت ها و تهدیدهایی 

برای تجارت خارجی آنهاســت. عراق هم از این قاعده 
مستثنی نیست.

وی افزود: اتخاذ این سیاست احتمالاً بخشی از معاملات 
تجاری بین تجار دو کشور را به صورت غیرمستقیم تحت 
تأثیر قرار خواهد داد، ولی الزاماً به معنی اثرگذاری منفی 
بر روابط تجاری با دیگر کشــورها از جمله ایران تلقی 
نمی شود. پیلتن در مورد وضعیت مبادلات بانکی و پولی با 
عراق نیز گفت: مبادله ارز میان فعالان تجاری دو کشور به 
دلیل قطع روابط بانکی دو کشور، عمدتاً از طرق غیربانکی 

صورت می گیرد.
وی افزود: البته این نوع شــیوه مبادله ارز از دوره قبل از 
اعمال تحریم ها نیز میان فعالان تجاری دو کشــور و به 
دلیل کوچک بودن مقیاس بسیاری از معاملات تجاری 
فیمابین، رایج بوده اســت. پیلتن در مورد اصلی ترین 
موانع و مشکلات توســعه تجارت با عراق، اظهار کرد: با 
توجه به نیازهای رو به گسترش بازار عراق و همچنین 
سطح مناسب کیفی و رقابت پذیری محصولات ایرانی 
در این بازار و بسیاری اشتراکات فرهنگی، زبانی و قومی و 
نزدیکی جغرافیایی دو کشور، به نظر می رسد مهمترین 
موانع و مشکلات شامل عدم توجه به اهمیت این بازار و 
عدم برنامه ریزی بلندمدت و حرفه ای شرکتهای ایرانی 
جهت حضور مستقیم و پایدار در بازار این کشور می شود.

نماینده ویژه تجاری ایران در عراق گفت: البته در خصوص 
زیرساخت های تجاری مانند حمل یکسره کالا، ترخیص 
کالا در پایانه های مرزی، استانداردها و... نیز مشکلاتی 
وجود دارد که در صورت رفع آنها امکان توســعه روابط 

تجاری دو کشور فراهم خواهد شد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

ظرفیت تجارت ۲۰میلیارد دلاری با عراق داریم

رشد تجارت ایران با کشورهای همسایه

افزایش ۴۰ درصدی تورم کالاهای صادراتیرشد ۲۸.۲ درصدی ترانزیت تا پایان آبان تلاش برای جلوگیری از انتقال تنش آبی به مردم 

برنامه ریزی برای تجمیع پروازهای داخلی و خارجی میوه شب چله بدون تغییر قیمت تأمین است

کاهش نرخ بیکاری  تداوم دارد

نرخ بیکاری تک رقمی در ۲۵ استان

تولید باتری با نظارت سازمان استاندارد
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فناوری و 
اطلاعات

آغاز طرح ملی فیبر نوری در جزیره ابوموسی
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: امروز طرح فیبرنوری منازل و کسب وکارها در 
جزیره زیبای ابوموسی در حال اجرا اســت تا امکان ارائه سرعت های چندصد مگابیت 
بر ثانیه ای به هموطنان ســاکن این جزیره فراهم شــود. »عیســی زارع پور« با انتشار 
پستی در شبکه اجتماعی ایرانی افزود: ۶ ماه پیش جزایر همیشه ایرانی خلیج فارس با 
فیبرنوری دریایی به بندر لنگه متصل شدند. وی بیان داشت: امروز طرح فیبرنوری منازل 
و کسب وکارها در جزیره زیبای ابوموســی در حال اجرا است تا امکان ارائه سرعت های 

چندصدمگابیت بر ثانیه ای به هموطنان ساکن این جزیره فراهم شود.

پای هوش مصنوعی به آب و هوا هم کشیده شد
هوش مصنوعی ابزاری است که در یک سال گذشته بسیار کاربردی تر از قبل شده و رشد 
قابل توجهی در بخش های مختلف زندگی بشر کرده است. پیش بینی های آب و هوایی و 
استفاده از این ابزار در حوزه مسائل مربوط به اقلیم و تغییرات آن، می تواند گام رو به جلویی 

برای ما در بهبود وضعیت زیست محیطی زمین به حساب بیاید.
تولیدکنندگان گوجه فرنگی در مرکز هند به طور قابل توجهی نگران نوسانات ناشی از 
رویدادهای شدید آب و هوایی در این منطقه هستند. برای بسیاری از مناطق، دهه گذشته 
با خشکسالی های شدید همراه بوده که منجر به از دست دادن قابل توجه محصولات شده 

و معیشت کشاورزان محلی را تحت تاثیر قرار داده است.
در آن سوی دنیا، استارتاپ ClimateAi در حال توسعه یک پلتفرم هوش مصنوعی برای 
ارزیابی میزان آسیب پذیری محصولات کشاورزی در برابر گرم شدن دما در دو دهه آینده 
است. این ابزار از داده های مربوط به هوا، آب و خاک یک مکان خاص استفاده می کند تا 
اندازه گیری کند که چشم انداز برای رشد محصولات در سال های آینده چقدر قابل دوام 
خواهد بود. ماهاراشترا )Maharashtra( در هند، یکی از اولین جاهایی بود که مطالعات 
موردی آن در سال ۲۰۲۱ انجام شــد. کشاورزان این منطقه می توانستند به اپلیکیشن 

ClimateAi بروند و مشخصات دانه هایی را که می خواهند بکارند، در آن وارد کنند.
با این داده ها، این اپلیکیشن شبیه سازی هایی را انجام داد و دریافت که گرمای شدید و 
خشکسالی منجر به کاهش تقریباً ۳۰ درصدی تولید گوجه فرنگی در منطقه طی دو دهه 
آینده خواهد شد. این به کشاورزان هشدار داد که باید استراتژی خود را تغییر دهند. نتایج 
حائز اهمیت بود؛ تولیدکنندگان گوجه فرنگی برنامه های تجاری خود را با روی آوردن به 
گونه های بذر مقاوم تر در برابر آب و هوا و تغییر زمان کاشت بذر گوجه فرنگی تنظیم کردند. 
به گفته هیمانشو گوپتا، یکی از بنیانگذاران این استارتاپ ClimateAi که در هند بزرگ 
شده است، یافتن مکان های رشد جدید معمولاً مدتی طول می کشد، اما اکنون این امر 
می تواند در عرض چند دقیقه اتفاق بیفتد و همچنیــن در هزینه های آنها صرفه جویی 
می کند. به گفته وی: طرز تفکر ما در مورد هوش مصنوعی این است که زمان و اثربخشی 
راه حل های تغییرات آب و هوایی را چند برابر می کنــد. ارزیابی بهتر خطرات آتی برای 
کشاورزی تنها یکی از راه هایی است که از فناوری های هوش مصنوعی برای مقابله با بحران 

آب و هوا استفاده می شود.
هوش مصنوعی اولین بار در سال جاری به لطف ابزارهای هوش مصنوعی محبوب و مورد 
علاقه مصرف کنندگان مانند ChatGPT در آگاهی عمومی قرار گرفت و کارشناسان می 
گویند این فناوری قرار است صنایع بی شماری را متحول کند. اما محققان آب و هوا برای 
سال ها به این فکر می کردند که چگونه هوش مصنوعی می تواند به آنها در درک بهتر و 

رسیدگی به شرایط آب و هوایی در حال تغییر کمک کند.
اکنون، کارشناسان می گویند هوش مصنوعی آماده است تا همه چیز را تحلیل و بهبود 
بخشــد؛ از کاهش آلودگی گرفته تا بهبود مدل های آب و هوایی. Fengqi You، استاد 
کرسی دانشکده مهندسی دانشــگاه کرنل، می گوید: کارآمدی چیزی است که هوش 
مصنوعی در آن بسیار خوب است و این سیستمی است که قابلیت های پیش بینی بسیار 
قوی در اختیار دارد و در نتیجه می تواند در بسیاری از حوزه ها بسیار مفید باشد، از )درک( 
مولکول های در مقیاس کوچک تا سیستم های آب و هوایی گسترده تر برای کمک به ما در 

مبارزه با تغییرات آب و هوایی.
در حالی که قبلاً اکتشافات علمی به توانایی انسان در جمع آوری، مشاهده و تجزیه و تحلیل 
شواهد وابسته بود، رایانه ها اکنون می توانند مجموعه داده های بزرگی را پردازش و الگوها 
را شناسایی کنند و آزمایش های دیجیتالی را در کسری از زمانی که محققان انسانی به آن 
نیاز دارند، انجام دهند. این باعث می شود که هوش مصنوعی در مواردی مانند پیش بینی 
و اجرای شبیه سازی ها خوب باشد و بر خلاف برنامه های رایانه ای سنتی، ابزارهای هوش 

مصنوعی معمولاً می توانند در طول زمان به یادگیری ادامه دهند.

استقبال از فعالیت نخبگان در ۳۰ آزمایشگاه پژوهشگاه ارتباطات
رییس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات بر پیشتازی بسیج در حوزه های علمی و 

تحقیقاتی تاکید کرد و از اعلام آمادگی همکاری پژوهشگاه با نخبگان بسیجی خبر داد.
به گزارش پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات؛ دکتر رضوی زاده، رئیس پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در مراسمی که به مناسبت هفته بسیج و در حضور مسؤولان 
بسیج دانشجویی دانشگاه های کشور برگزار شد، از ظرفیت های پژوهشگاه جهت بهره 
برداری هر چه بیشتر نخبگان حوزه ICT به ویژه بسیجیان فعال در بخش تحقیقاتی و 

پژوهشی سخن گفت.
رضوی زاده در ابتدای سخنان خود در میان بسیجیان حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
کشور، اظهار کرد: درسی که امروز از ۸ سال دفاع مقدس می گیریم، درس دفاع از حق است؛ 
که امروز ما این موضوع را در مباحث علمی به عنوان الگو قرار داده ایم. وی افزود: برای اینکه 
بتوانیم در کشور قدرت دفاعی بالایی وجود داشته باشد باید در حوزه های مختلف به ویژه 

در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات توان علمی بالایی داشته باشیم.
 ICT وی در ادامه گفت: خیلی از تکنولوژی های امروز تکنولوژی های ارتباطی است که نقش
در همه ابعاد جهان امروز به وضوح روشن است. امروز در برخی از کشورها شاهد هستیم 
که بیش از ۴۰ درصد اقتصاد آنها را اقتصاد دیجیتال تشکیل می دهد و این کشورها اقتصاد 

خود را بر پایه حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات گذاشته اند.
رئیس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات در ادامه با اشاره به نقش پررنگ بسیج در 
کشور بیان کرد: امروز بسیج در کشور به عنوان یک بازوی دفاعی باید در تمام حوزه های 
علمی حرفی برای گفتن داشته باشد تا در کنار دفاع از محرومان در داخل کشور بتوانند 
قدرت بازدارندگی بالایی در خارج از کشور نیز در حوزه های مختلف علمی داشته باشند، 

که این موضوع در نتیجه به پیشرفت کشور منجر خواهد شد.
رضوی زاده همچنین به جایگاه مباحث علمی در حوزه ICT اشاره کرد و با معرفی کامل 
پژوهشگاه خاطرنشان کرد: در وزارت ارتباطات مباحث علمی جز موارد جدایی ناپذیر این 
حوزه است، در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ۱۰ زیر مجموعه وجود دارد که همه آنها 
بخش عملیاتی حوزه ICT را عهده دار هستند و تنها پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
است که بار علمی و پژوهشی این حوزه را به دوش می کشد؛ پژوهشگاهی که بزرگترین 

مرکز تحقیقی و پژوهشی در حوزه ICT کشور به حساب می آید.
وی همچنین در ادامه به نوع عملکرد پژوهشــگاه ICT و نحوه همکاری با متخصصان و 
نخبگان درباره بررسی و ارائه راهکارهای تحقیقاتی جهت برطرف نمودن موانع در این 
حوزه اشاره کرد و گفت: پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات به عنوان یک هاب، تمام 
بازیگران بخش های مختلف جامعه از جمله صنعت، دانشگاهیان و دستگاه های دولتی را 
به یکدیگر متصل می کند تا بتواند بهترین راهکار را برای رفع مشکلات موجود در حوزه 

ICT ارائه دهد، که تاکنون در این راه موفق عمل کرده است.
رئیس پژوهشگاه ارتباطات در پایان با اشاره به ظرفیت های موجود در پژوهشگاه بیان کرد: 
در حال حاضر ۳۰ آزمایشگاه در پژوهشگاه در حوزه هایی همچون امنیت، فیبر نوری، هوش 
مصنوعی و فناوری اطلاعات وجود دارد که درب آنها بر روی تمام نخبگان کشور باز است 
و ما از آغاز همکاری با ظرفیت های مختلف کشور در حوزه ICT به ویژه بسیجیانی که در 

عرضه تحقیقاتی و پژوهشی فعالیت دارند، استقبال می کنیم.

اخبار

روح الله دهقانی فیروزآبادی، 
رئیس بنیاد ملــی نخبگان با 
تشریح چند تغییر مهم حوزه 
علم و فناوری در برنامه هفتم 
توســعه، از تدوین آئین نامه 
ارتباط با نخبگان ایرانی مقیم خارج از کشــور خبر داد. 
روح الله دهقانی فیروزآبادی، رئیس بنیاد ملی نخبگان 
با تشریح چند تغییر مهم حوزه علم و فناوری در برنامه 
هفتم توسعه، از تدوین آئین نامه ارتباط با نخبگان ایرانی 

مقیم خارج از کشور خبر داد.
دهقانی گفت: در راســتای ارتباط، جذب و بازگشــت 
نخبگان و متخصصان و نقش آفرینــی آنان در چرخه 
خدمت به کشــور، معاونت علمی، فناوری و با همکاری 
وزارت امور خارجه مکلف شــده اند آئیــن نامه اجرایی 
ارتباط نخبگان ایرانی خارج از کشور را تهیه و به تصویب 
هیأت وزیران برسانند به طوری که تا پایان برنامه هفتم 
امکان تعامل مؤثر با حداقــل ۲۰ درصد از جامعه هدف 

فراهم شود.

او در پاسخ به این ســوال که لایحه بودجه ۱۴۰۳ چند 
روز گذشته به مجلس تقدیم شد، بودجه معاونت علمی 
و حوزه علم و فناوری چه تغییراتی نسبت به سال های 
گذشته داشته است، گفت: لایحه بودجه ۱۴۰۳ لایحه 
متفاوتی نسبت به ســال های گذشته و حجمش خیلی 
کمتر است به طوری که یک چهارم بودجه سال گذشته 

است.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
افزود: البته با توجه به اینکه اخیراً برنامه هفتم تصویب 
شد و خیلی از مواردی که دولت مدنظرش بود، در برنامه 
هفتم گنجانده شده بودجه ۱۴۰۳ جزئیات خیلی زیادی 
ندارد. البته جــداول بودجه ای تا یک مــاه دیگر آماده 

می شود و فعلًا احکام بودجه اعلام شده است.
دهقانی با اشاره به بخشی از برنامه هفتم توسعه در حوزه 
علم و فناوری گفت: در برنامه هفتم توسعه دولت در ۶ 
حوزه فناوری شامل هوش مصنوعی، میکروالکترونیک، 
شناختی، زیســت فناوری و… مکلف شده در راستای 
یکپارچه سازی زیرساخت ها و توانمندی ها و ظرفیت های 
موجود، آزمایشگاه های ملی در این حوزه ها راه اندازی 
کند. وی ادامه داد: یکی دیگر از احــکام خوب مندرج 
در برنامه هفتم، اختصاص درآمدهای عوارض و حقوق 

صادراتی مواد خام و نیمه خام برای توسعه زنجیره ارزش 
است که به طور جدی مورد توجه قرار دارد.

معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان رئیس 
جمهور در ادامه خاطرنشــان کرد: همچنین یکی دیگر 
از مباحث جدی در برنامه این اســت که هر سال دولت 
مکلف اســت ۱۰ درصد از اقلام راهبردی خود را بومی 

سازی کند و تا پایان برنامه هفتم به ۵۰ درصد می رسد 
که این بازار بســیار خوب برای دانش بنیان ها محسوب 
می شــود. وی در پایان گفت: احکام بســیار درخشانی 
در برنامه هفتم وجود دارد که اگر در شــورای نگهبان 
و مجمع تشــخیص مصلحت نظام نهایی شــود، واقعاً 

جذاب است.

رئیس بنیاد ملی نخبگان اعلام کرد:

تدوین آئین نامه ارتباط با نخبگان مقیم خارج
News kasbokar@gmail.com

بخش قابل توجهی از شــیوه کلاهبرداری در شرایط 
کنونی، هک )دسترسی غیرمجاز( گوشی تلفن همراه 
و درخواست پول قرضی به بهانه پر شدن سقف کارت 
به کارت است؛ به این صورت که گوشی قربانی از طریق 
لینک های آلوده هک می شــود و از طریق آن به تمام 
شماره های ذخیره شــده داخل گوشــی یک پیامک 

ارسال می شود.
اینترنت آنقدر بخشــی جدایی ناپذیر از زندگی شده  
که گاهی اوقات فراموش می کنیم برخی از کسانی که 
در فضای مجازی با آنها روبرو هستیم، نه تنها با ما هم 
عقیده نیستند، بلکه ممکن است یک کلاهبردار و سارق 

حرفه ای باشند.
این روزها با گسترش کســب وکار مجازی، مردم برای 
مایحتاج خود بیشــتر از خریدهای آنلاین اســتفاده 
می کنند و خریدهــای  اینترنتی روزبــه روز در حال 
افزایش است و به دنبال آن کلاهبرداری ها نیز در این 
زمینه افزایش یافته است. اگرچه کلاهبرداری در فضای 
اینترنت به حوزه خاصی محدود نمی شود اما مدتی است 
با گسترش استفاده از رمزارزها شهروندان بیشتر مورد 

سوءاستفاده قرار می گیرند.
درباره جزئیات و آشنایی با این حوزه می توان گفت اکثر 

ارزهای دیجیتال بر روی پایگاه داده توزیع شــده ای به 
نام بلاک چین اجرا می شوند و بیش تر واحدهای اصلی 
آن توسط یک فرآیند به نام اســتخراج یا ماین تولید 
می شوند. اما به صورت کلی این پدیده نو هم می تواند 
مانند هر تکنولوژی جدید دیگری که آسیب های خود 
را دارند، خطرات و مشــکلات احتمالی در خود داشته 
باشند و به دلیل کلاهبرداری هایی که بعضا در این حوزه 
انجام می شود نهادهای تنظیم گری در جهان شروع به 

تدوین مقررات و آیین نامه ها کرده اند.
در همین رابطه در ایران هم به دلیل رشــد و توســعه 
رمزارزها و مهم تر از آن ناشــناخته بــودن دنیای آن 
تلاش شــده اســت تا بتوان به تدوین قوانینی در این 
حوزه دســت پیدا کرد بنابراین در کنار راه اندازی رمز 
ارز ملی، مســئولان اعلام کرده اند آیین نامه جامعی را 
درباره رمزارزها در دولت تصویب و لایحه ای را  تنظیم 
کرده اند که برای تبدیل شدن به قانون آن را به مجلس 
می فرســتند. در دولت ســیزدهم راجع به رمزارزها 
آیین نامه قوی و جامعی را تصویب شــده اســت و در 
کنار این موضــوع لایحه رمزارزها را هــم با همکاری 
دســتگاه های ذیربط آماده کرده  شده که برای تبدیل 

شدن به قانون آن را به مجلس فرستاده می شود.

اما همزمان با تلاش دولت بــرای تدوین قانون در این 
حوزه همچنان کلاهبرداری هایی از شهروندان انجام 
می شــود. به طور مثال معاون دادســتان یزد از ۷۰۰ 
میلیارد کلاهبرداری اینترنتی طی هفت ماه خبر داد. 
درباره جزئیات این موضوع می توان هفت ماه گذشته، 
از ۷۰۰ میلیارد کلاهبــرداری رایانه ای صورت گرفته 
بیش از نیمی از آن مربوط به ارزهای دیجیتال نامعتبر، 
ناشناس و قلابی است که به طور معمول سرامیه مال  

باختگان قابل برگشت نیست. 
طبق گفته مســوولان مربوطه، بخش قابل توجهی از 
شیوه کلاهبرداری در شرایط کنونی، هک )دسترسی 
غیرمجاز( گوشی تلفن همراه و درخواست پول قرضی 
به بهانه پر شــدن ســقف کارت به کارت است، به این 
صورت که گوشی قربانی از طریق لینک های آلوده هک 
می شود و از طریق آن به تمام شماره های ذخیره شده 
داخل گوشی یک پیامک با عنوان اینکه »سقف کارت 
به کارت بانکی من پر شــده لطفاً ۵ میلیون به شماره 
حسابی که ارسال می کنم واریز کن، پس از ساعت ۱۲ 

شب پول شما را بر می گردانم« ارسال می شود.
از ســوی دیگر ماه گذشــته رئیس پلیس فتای غرب 
استان تهران از دستگیری کلاهبردار ۷۰ میلیارد ریالی 

رمز ارز خبر داد. در واقع به دنبال مراجعه چندین نفر 
از شهروندان به پلیس فتای غرب استان تهران و طرح 
شکایت مبنی بر کلاهبرداری میلیاردی  ارز دیجیتال از 
آنان به بهانه سرمایه گذاری در بازار رمز ارز، رسیدگی به 
موضوع به  صورت ویژه در دستورکار کارشناسان پلیس 

فتای تهران بزرگ قرار گرفت.
شــاکیان در اظهارات خود گفتند در یکی از سایت ها 
با آگهی آموزش و ســرمایه گذاری در بازار رمز ارزها و 
چندین برابر کردن ســرمایه های خود در مدت کوتاه 
از سوی افرادی با هویت نامعلوم آشنا شده و با اعتماد 
بی جا به آنها، غافل از نیت شوم این مجرمان، برای خرید 

رمز ارز، مبالغی را به حساب آنان واریز کرده اند.   
به گفته کارشناســان، بهترین روش مقابله با این نوع 
کلاهبرداری ها افزایش اطلاعات مردم و آگاه ســازی 
آحاد جامعه اســت و نباید به درخواســت های وجه 
قرضی بدون تماس و اطمینان از موضوع پاسخ داد و در 
خصوص لینک های آلوده نیز مردم باید مطمئن باشند، 
دســتگاه های دولتی از طریق سرشماره های شخصی 
اقدام به ارسال لینک نمی کنند و هر نوع لینک ارسالی 
به بهانه های مختلف اداری و قضایی با سرشماره های 

شخصی می تواند جعلی و آلوده باشد.  

دبیر شورای عالی فضای مجازی گفت: داشتن سکوهای 
برتر در عرصه بین الملل باید در دســتور کار باشــد تا 
پلتفرم های ملی ما بتوانند مخاطبانی از کشورهای متعدد 
داشته باشند، اما متأسفانه امروزه پلتفرم هایی در کشور 
وجود دارد که در دستان دشمنان است، لذا باید سکوهای 
خودمان را در عرصه بین الملل به جهت جذب مخاطبان 

بین المللی گسترش دهیم.
به نقل از مرکز خبر حوزه، دکتر سید محمد امین آقامیری 
در نشســت با فعالان فضای مجازی حوزوی بین الملل 
که در ســالن همایش های غدیر دفتر تبلیغات اسلامی 
حوزه علمیه قم برگزار شد با بیان اهمیت کار در عرصه 
بین الملل و مخاطبــان این عرصه، خاطرنشــان کرد: 

فعالیت های بین المللی یک موضوع اصلی و اساسی در 
زمره مأموریت های مهم است که نیاز به محتواسازی در 
عرصه نیازهای کلان ملی و بین المللی دارد و می طلبد 
فعالان در این عرصه اهتمام جدی نسبت به تولید محتوا 
مطابق با ارزش هــای دینی و نظام مقــدس جمهوری 

اسلامی ایران داشته باشند.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی، ادامه داد: کار در عرصه 
فضای مجازی نیازمند شبکه اطلاعات منسجمی است که 
نیازها و مخاطبان بین الملل را مورد توجه خود قرار دهد، 
چرا که اگر نگاه ما داخلی و ملی باشد به طبع آن تمامی 
تحرکات ما تدافعی خواهد بود، اما اگر فعالیت ها در عرصه 
تولید محتوا که در راستای نیل به اهداف انقلاب اسلامی 

در عرصه بین المللی باشد شاهد حرکت رو به جلو در عرصه 
انتقال مفاهیم و محتواهای غنی خواهیم بود. وی با بیان 
ضرورت بسترسازی در عرصه پلتفرم های ملی در عرصه 
فضای مجازی خاطر نشان کرد: متأسفانه در سال های 
گذشته مقدمات بسترســازی در فضای مجازی صورت 
نگرفته به ســبب آن در بعضی از مواقع شاهد تهدیداتی 
از بســتر فضای مجازی برای نظام اسلامی بودیم، اما در 
مواقعی شاهد شــکل گیری فرصت ها نیز بوده ایم و باید 

بدانیم در جهت زیرساخت ها دچار نقص هایی هستیم.
آقامیری، تصریح کرد: فضای مجازی مکان و ملجأیی برای 
زندگی، کسب و کار، تعاملات و... برای افراد جوامع است 
البته باید در این امر بر ضرورت وجودی آن یعنی احیاء 

تمدن نوین اسلامی به واســطه صدور انقلاب اسلامی 
نگاه جدی داشــته باشــیم که باید در این راستا سعی 
در اقناع ســازی مخاطبان بین المللی به واســطه تولید 
محتواهای غنی داشــته باشــیم تا در دنیا در جریانات 

رسانه ای دست برتر داشته باشیم.
وی در پایان خاطرنشان کرد: فعالیت های فعالان حوزوی 
در عرصه بین الملل در حوزه تولید محتوا و حضور در فضای 
مجازی قابل تقدیر است که وظیفه داریم پای کار باشیم تا 

این اتفاقات توسعه پیدا کند.
در این نشست، فعالان فضای مجازی عرصه بین الملل نیز 
در سخنانی به بیان دغدغه ها، پیشنهادات و فعالیت های 

خود در عرصه فضای مجازی پرداختند.

مدیر شبکه آزمایشگاهی فناوری های راهبردی کشور 
از افزایش ۲۵۰ درصدی بودجه شــبکه آزمایشگاهی 
فناوری های راهبــردی در ۱۴۰۲ خبر داد. به گزارش 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، دهمین نشست سراســری مدیران شبکه 
آزمایشــگاهی فناوری های راهبردی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری روز 
یکشــنبه ۵ آذر ماه ۱۴۰۲ به میزبانی دانشــگاه آزاد 

اسلامی واحد علوم و تحقیقات برگزار شد.
هر ساله مدیران و اعضای شــبکه و سایر سازمان های 
همکار در نشســتی سراســری به بررســی عملکرد 
آزمایشــگاه ها، نیازها و نحــوه ارائه خدمــات جدید 
می پردازند و همچنین از مدیران آزمایشگاه هایی که در 
طول مدت یک سال گذشته عملکرد مطلوبی داشته اند، 

تقدیر می کنند.
رضا اسدی فرد، مدیر شبکه آزمایشگاهی فناوری های 
راهبردی کشور با اشاره به تاریخچه شبکه آزمایشگاهی 
گفت: شبکه آزمایشگاهی فناوری های راهبردی ایران 
با هدف هم افزایی توانمندی های آزمایشگاهی کشور 
در حوزه های مختلف فناوری های پیشرفته و راهبردی 
از ابتدای تیرماه سال ۱۳۹۳ فعالیت خود را آغاز کرد و 
امروز می توان ادعا کرد این شبکه یک بخش اجتناب 

ناپذیر از زیست بوم فناوری کشور شده است.
وی ضمن قدردانی از مساعدت معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان در خصوص افزایش بودجه شبکه 
آزمایشگاهی فناوری های راهبردی و تخصیص اعتبارات 

ویژه  برای پژوهش های نیازمحــور فناورانه، گفت: در 
دهمین دوره شبکه آزمایشــگاهی، خدمات حمایتی 
شبکه آزمایشــگاهی فناوری های راهبردی با حمایت 
معاونت علمی بــه ۹۰۰ میلیارد ریــال افزایش داده 
شد و بر این اساس در ســال جاری ۳۰۰ میلیارد ریال 
حمایت های عمومی و ۶۰۰ میلیارد ریال حمایت برنامه 

محور در شبکه آزمایشگاهی ارائه شد.
اسدی فرد ادامه داد: همچنین در سال ۱۴۰۲ علاوه بر 
اعتبارات عمومی باشگاه مشتریان شبکه آزمایشگاهی 
ویژه اعضــای هیئت علمی و دانشــجویان تحصیلات 
تکمیلی که به صورت فصلی ارائه می شــود، اعتبارات 
جدید مبتنی بــر فعالیت های برنامه محــور در حوزه 
توســعه فنــاوری و همچنین خروجــی فعالیت های 

پژوهشی نیز ارائه شد.
وی تصریح کرد: در حال حاضر ۵۴ آزمایشگاه تخصصی 
و پژوهشی واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد هم عضو 
شــبکه آزمایشــگاهی فناوری های راهبردی معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
هستند و با توجه به عملکرد مطلوب ۱۷ آزمایشگاه طی 
یک سال گذشته، جایگاه عضویت آن ها در شبکه مزبور 

به سطح »توانمند« ارتقاء یافته است.
اسدی فرد در خصوص شبکه آزمایشگاهی فناوری های 
راهبردی با هدف افزایش بهره  وری زیرســاخت های 
آزمایشگاهی کشور خبر داد و افزود: پلتفرمی به منظور 
اشتراک گذاری دســتگاه ها و تجهیزات آزمایشگاهی، 
ارائه خدمات آزمایشگاهی و حمایت از توسعه کمی و 

بهبود کیفی خدمات آزمایشگاهی راه اندازی شده است.
به گفته او در این شبکه، خدمات آزمایشگاهی متنوعی 
در حوزه های فنی و مهندسی همچون مکانیک، مواد و 
متالورژی، برق و الکترونیک، شیمی، هوا فضا، معدن، 
حوزه های محیط زیست، کشاورزی و گیاهان دارویی، 
حوزه های زیست فناوری و پزشکی مانند داروسازی، 
سلول های بنیادی، مهندســی بافت، حوزه های علوم 
شــناختی و مغز، صنایع دســتی، مواد غذایی و ... به 

متقاضیان ارائه می شود.
اسدی فرد با اشاره به ظرفیت های قانون جهش تولید 
دانش بنیان بــرای آزمایشــگاه های بخش خصوصی 
و دانش بنیــان افــزود: تصویب قانون جهــش تولید 
دانش بنیان در سال جاری، ظرفیت های بسیار مهمی را 
در حوزه شرکت ها، صنایع و همچنین آزمایشگاه های 
دانش بنیان ایجاد کرد که می توانیم از این ظرفیت در 
حوزه آزمایشگاه نیز بهره ببریم و آزمایشگاه های بخش 
خصوصی می توانند به عضویت شــبکه آزمایشگاهی 

در بیایند
رئیس مرکز امور شرکت ها و مؤسســات دانش بنیان 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان اظهار کرد: 
اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه موضوع دیگری است و 
صنایع می توانند از ظرفیت ماده ۱۱ قانون جهش تولید 

دانش بنیان استفاده کنند.
در این مراسم با حضور رضا اســدی فرد، مدیر شبکه 
آزمایشگاهی فناوری های راهبردی و شقایق حق جوی، 
رئیس مرکز توسعه فناوری های راهبردی معاونت، ۲۰ 

مرکز آزمایشگاهی برتر و ۹ آزمایشــگاه که نسبت به 
سال گذشته رشــد قابل توجهی داشتند، مورد تقدیر 
قرار گرفتند. نشست پرسش و پاسخ و بیان مشکلات با 
حضور مدیر شبکه آزمایشگاهی فناوری های راهبردی 
و مدیران مراکز عضو شــبکه و بازدید از دانشگاه علوم 
تحقیقات از دیگر برنامه های ددهمین نشست مدیران 

مراکز عضو شبکه آزمایشگاهی بود
شــرکت کنندگان در این رویداد که هرســاله یکی از 
مراکز عضو شــبکه آزمایشــگاهی میزبان آن است، 
ضمن تعامل و گفت وگو با یکدیگر بــه بیان تازه ترین 
اقدام ها، دستاوردها و بیان تجربه هایشان می پردازند 
و با ظرفیت ها و توانمندی های یکدیگر از جمله مرکز 
میزبان آشنا می شــوند. این رویداد همچنین فرصتی 
اســت تا مدیران و فعالان مراکز عضو شــبکه، به بیان 
دغدغه ها و چالش هایشان بپردازند، دیدگاه هایشان را 
با مسئولان شبکه آزمایشگاهی فناوری های راهبردی 
مطرح کنند و برای ریل گذاری مسیر پیش رو، توسعه 
خدمات آزمایشــگاهی و ارتقای ظرفیت ها، به بحث، 

گفتگو و تبادل نظر بنشینند.
نشست ســالانه، اما هدف دیگری را نیز دنبال می کند 
که ایجاد انگیــزه، ترویج و فرهنگ ســازی توســعه 
ظرفیت های آزمایشگاهی، مشــتری مداری، ارتقای 
استانداردها و روش آزمون ها و در نهایت ارائه خدمات 
بهتر به مخاطبان با رونق پژوهش های کارآمد، ارتقای 
 کیفیت محصولات و نیــز تحول آفرینــی در اقتصاد 

دانش بنیان است.

بیشترین کلاهبرداری های اینترنتی در کدام بخش است؟

 گسترش سکوهای برتر ملی در دستور کار باشد

افزایش ۲۵۰ درصدی بودجه شبکه آزمایشگاهی فناوری های راهبردی
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سبکزندگي

معاون رئيس جمهور در امور زنان و خانواده 
در مراسم افتتاح نمايشگاه دهه كسب وكار 
با بيان اينكه زنان بيشتر از مردان در معرض 
فقر قرار دارند، گفت: زنــان از قابليت ها و 
امكانات لازم براي توانمنــدي و كاهش 
فقر برخوردار نيستند كه دليل آن وجود موانع فرهنگي، اجتماعي و 

اقتصادي در راه توسعه و پيشرفت وضعيت زنان است. 
مشــاركت در انتخابات و عضويت در احزاب و تشــكل ها را ازجمله 
متغيرهاي توانمندســازي سياســي زنان دانســت و تصريح كرد: 
افزايش عزت نفس، اســتقلال فكري، احســاس قــدرت، افزايش 
اعتمادبه نفس و احســاس كارآمدي در بعد توانمنــدي رواني مورد 
توجه است و در بعد اجتماعي نيز شركت و عضويت در انجمن هاي 
 فرهنگــي، علمــي، مجالــس مذهبــي و فعاليت هــاي گروهي 

مدنظر قرار مي گيرد. 
وي با تاكيد بر اينكه امروزه در اغلب كشــورها توانمندســازي براي 
دستيابي به توسعه پايدار به عنوان كارآمدترين روش تلقي مي شود، 
گفت: با توجه به اينكه فقر زنان جنبه اقتصادي ندارد و جنبه اجتماعي 
و رواني آن بسيار مهم تر است، توانمندي زنان و تحولات ساختاري براي 
مبارزه با فقر جامعه ضروري است البته فقر زنان تنها مربوط به درآمد 
نيست بلكه قدرت، اعتماد، خودباوري و پذيرش اجتماعي در حل اين 

مساله بسيار مهم است. 
وي افزود: بنابراين اين موضوع سبب شكل گيري رويكردهاي متفاوتي 
از تاكيد بر نيازهاي اساسي زنان تا كسب وضعيت برابر قانوني مورد 

توجه قرار گرفته است. 
معاون رئيس جمهوري در امور زنان و خانواده، ماندگاري نابرابري ها 
و تبعيض ها را نشانه عدم موفقيت ديدگاه هاي مختلف در حوزه زنان 
عنوان كرد و گفت: بايد به سمت رويكردي حركت كنيم تا نيازهاي 
عملي و استراتژيك زنان به طور همزمان مورد توجه قرار گيرد و اين 
مسائل از طريق جريان سازي جنسيتي در توسعه همه جانبه مورد 

بررسي و هدف گذاري قرار گيرد. 
وي با اشاره به تحولات سريع جمعيتي در ابعاد اجتماعي و اقتصادي 
در سه دهه اخير، گفت: اين تغييرات در وضعيت فعلي زنان سرپرست 
خانوار بي تاثير نبوده و اين گروه از زنان را بسيار آسيب پذير كرده است، 
همچنين مجموعه عواملي مانند رشد شهرنشيني، الگوهاي جديد 
مهاجرت داخلي، كاهش نرخ باروري، تورم جمعيت جوان، سالخوردگي 
جمعيت و افزايش تعداد خانوارهاي زن سرپرســت ازجمله مسائل 

نوظهور جمعيتي است كه متاثر از تغييرات اجتماعي و اقتصادي كلان 
جامعه است و قابليت تاثيرگذاري بر جامعه را دارد. 

 هزینه طرح توانمند سازی زنان سرپرست خانوار
به گزارش ايسنا مولاوردي با بيان اينكه تركيب سني، تحصيل، درآمد 
و فقر اقتصادي از آسيب هاي زنان سرپرست خانوار است كه بايد مورد 
توجه مسئولان قرار گيرد، اظهار داشت: تامين نيازهاي اساسي اعضاي 
خانواده توسط سرپرست خانوار، وجود تبعيض هاي جنسيتي و نابرابري 
در عرصه هاي مختلف اجتماعي و اقتصادي، از ديگر عواملي هستند 
كه موجب آسيب پذيري بخش قابل توجهي از جامعه زنان سرپرست 
خانوار شده است و همزمان با اين تغييرات با پديده هاي ديگري مانند 
زنانه شدن پديده سالمندي و به طبع آن زنانه شدن سرپرستي خانوار و 
گسترش سرپرستي خانوار توسط زنان به دليل فوت همسر، بالا رفتن 

سن ازدواج و افزايش ميزان طلاق مواجه هستيم. 

 ضرورت ایجاد هماهنگي و پرهيز از موازي كاري در حوزه 
زنان سرپرست خانوار

وي افزود: پس از پيروزي انقلاب اســلامي موضوع زنان سرپرست 
خانوار در كانون توجه برنامه ريزان جامعه بوده و زمينه هاي قانوني و 
حقوقي مناسبي براي پاسخگويي به مســائل و نيازهاي اين گروه از 
جامعه فراهم شده است اما با آسيب شناسي وضعيت موجود اين گروه 
از جامعه و با توجه به موازي كاري دســتگاه هاي مرتبط، طرح جامع 
توانمندسازي زنان سرپرست خانوار را با مشاركت دستگاه هاي مختلف 
 تدوين كرديم تا يك مدل مناسب و حمايتي را از اين گروه زنان ارائه 
دهيم. معاون رئيس جمهــور در امور زنان و خانــواده با اعلام اينكه 
 طبق آمار ۸۲ درصد از زنان سرپرســت خانوار بيكار هستند، 
اظهار داشت: ضرورت ايجاد هماهنگي و پرهيز از موازي كاري 
از طريــق تمركــز برنامه ريزي و تقســيم كار تشــكيلاتي و 
وزارتي و يكپارچه ســازي بانك هاي اطلاعاتي، موجب شــد با 
اجراي آزمايشي »طرح جامع توانمندســازي زنان سرپرست 
خانــوار« در شــهر ري با شناســايي نقايص و كاســتي هاي 
 اين طرح، طرح جامعي را براي اجرا در سراســر كشــور ارائه 

دهيم. 
مولاوردي با اشــاره بــه برنامه هــاي دولت در حــوزه زنان 
سرپرســت خانوار گفت: مجموعه دســتگاه هايي كه به عنوان 
خانواده دولت تدبير و اميد در حال فعاليت هســتند، طرح ها 

و برنامه هــاي متعددي را ماننــد لايحه بيمه زنــان خانه دار، 
طــرح ارزش گــذاري كار خانگي زنان، بســته سياســتي- 
اجرايي اشــتغال زنان كه يكــي از گروه هاي هــدف آن زنان 
سرپرست خانوار اســت، ســاماندهي زنان در سكونتگاه هاي 
غيررسمي كه در قالب تفاهم نامه با دســتگاه هاي اجرايي در 

حــال پيگيري اســت و همچنين طرح تحول نظام ســلامت 
 را براي حمايت از اين گــروه از زنان در دســتوركار خود قرار 
داده انــد.  وي در ادامه افزود: مذاكــرات چندجانبه اي را براي 
نتيجه بخشي و اثربخشي حمايت هاي دولت از زنان سرپرست 

خانوار با دستگاه هاي مرتبط براي بازاريابي آغاز كرده ايم. 

به عنوان مثال براي محصولات صنايع دستي اين زنان به دنبال 
ارائه يك طرح ضربتي با همكاري ســازمان ميراث فرهنگي و 
صنايع دستي هستيم تا با هم افزايي، تجميع امكانات و تسهيلات 
 دستگاه هاي مختلف در جهت تقويت اشتغالزايي زنان حركت 

كنيم. 

توانمند سازی زنان برای دستیابی به توسعه پایدار

۸۲درصداززنانسرپرستخانواربيكارند

قيچي، شانه، ناخن گير، مسواك، د    ستمال 
آشپزخانه، د    ونات و ســاند    ويچ هاي گرم 
و سرد    ، مانتو و شــلوار و روســري، انواع 
اســباب بازي، لوازم آرايشــي، د    اروهاي 
گياهي، زعفران، بد    ليجــات، كلاه گيس، 
همه وهمه... تنها بخشي از اجناسي است كه مي شود     د    ر متروي تهران 

و واگن هايش د    يد     و خريد    . 
بازار مترو امروز به قد    ري رســميت پيد    ا كرد    ه است كه د    يگر برخي 
محصولات، همچون ريمل سرطلايي و د    ونات برند     مترو د    ارند     و فقط 

د    ر اين فروشگاه بزرگ پيد    ا مي شود    . 
به گزارش ايسنا، بعد     از چند     سال از ظهور پد    يد    ه د    ستفروشي د    ر مترو، 
هنوز هم كه وارد     مترو مي شوي صد    اي د    رهم و برهمي از فروشند    گان 
با تن هاي زير و بم بلند     و آرام شنيد    ه مي شود     كه د    ر هر شرايطي، حتي 

شلوغ ترين ساعات مترو هم از تبليغ و فروش صرف نظر نمي كنند    . 
پيرزني رنجور و رنگ پريد    ه با د    ست هاي لرزان اسكاچ هاي رنگي كه به 
اجناس مشابه د    ر قطار شباهتي ند    ارند     را د    ر د    ستانش مي چرخاند     و انگار 
زيرلب چيزهايي مي گويد     كه صد    ايش د    ر فضا گم مي شود    ؛ پنج شنبه 
شب است و...، خود     را به د    ر يكي از آخرين قطارهايي كه به كرج مي رود     

رساند    ه تا آخرين فروشش را د    اشته باشد    . 
پاهايش را د    راز مي كند     و با د    ست ها ماساژ مي د    هد    . مي گويد     خيلي وقت 
نيست كه به مترو مي آيد     و خيلي هم روزي سراغش نمي آيد    . اعتقاد     
د    ارد     برخورد     ماموران مترو د    ر د    و سه ماهي كه مشغول به كار شد    ه است، 
بد     نبود    ه است و البته فروشي ند    ارد     كه با او برخورد     كنند    . از پسر بيمارش 
مي گويد     كه مجبور است كارش را از او پنهان كند     و واي به روزي كه 

بد    اند     براي د    ستفروشي به مترو مي آيد    ... 
»آمنه« د    ختري جوان است كه به نظر بيمار مي رسد    . جوراب و ساق 
مي فروشد     اما اجناسش خريد    اري ند    ارد    . متروسواران هميشگي او را 
مي شناســند     و با او خوش وبش مي كنند    . به سختي حرف مي زند     اما 
معمولا با صد    اي بلند     حرف هايي جز تبليغات اجناسش د    ارد     كه براي 
مسافران خسته و خواب آلود     بگويد    . از وضعيت خانواد    گي و مالي اش 
مي گويد    . اجناسش كم نمي شود     اما پول هايش بيشتر مي شود    . آن روز 
د    ختري پاكت پولي به او د    اد     و به زن كنارد    ستي خود     گفت: من هم د    ر 
ابتد    ا فكر نمي كرد    م كه نيازمند     باشد     اما وقتي تحقيق كرد    م و فهميد    م 
مستحق است، تمام تلاشــم را براي كمك به آمنه مي كنم حتي از 
همكارانم كمك مي گيرم و پول ها را هر چند     هفته يك بار به او مي د    هم. 
مرد    ي كه از ناحيه د    ست د    چار معلوليت است، د    اخل واگن هاي بانوان 
مي شود     و از طرف فروشند    گان زن به د    ليل ورود    ش مورد     انتقاد     قرار 
مي گيرد     اما مسافران همچنان د    ر مقابل فروشند    گان سكوت مي كنند    . 
يكي از مسافران به زني كه اعتراض كرد    ه است، مي گويد    : مترو فروشگاه 
نيست اگر قرار بر نقض اين اصل باشــد     زن و مرد    ش فرقي نمي كند    . 
مرد     اما نان هاي خانگي خود     را تبليغ مي كرد     و زنان با د    لسوزي خريد     

مي كرد    ند    . 
ابوالفضل، معلول د    يگري اســت كه نانش را از واگن هاي قطار و بين 
ايستگاه ها براي اهل خانه اش مي برد    ؛ اول تا اخر خط مترو مي نشيند     و 
كارت شارژهايش را مي فروشد    . فروش خوبي د    ارد     چون هم مسافران از 
سر د    لسوزي حتي اگر به شارژ نياز ند    اشته باشند     مي خرند     براي بعد     و 
هم اينكه فروشند    گان زن مترو د    وستش د    ارند     و براي كارت شارژهايش 

تبليغ مي كنند    . 
مي گويد    : لوازم آرايشي كه او د    ارد     تك است و خود    شان از بانه مي آورند    . 
از سر تا به پا مارك د    ار پوشــيد    ه و ظاهر آراســته اي د    ارد     و اجناس 
پرزرق وبرق و گران قيمتي د    ارد    . وارد     واگن مي شــود    ، از همان ابتد    ا با 
لحني كه سعي مي كند     متفاوت از د    يگران باشد     از اجناسش تعريف 
مي كند    ؛ اجناسي كه هيچ كد    ام برچسب شبنم و اصالت ند    ارند     كه حاكي 
از قاچاق اجناس است. د    خترك مي خواهد     چند     قلم از اجناسش را براي 
مسافران نمايش د    هد     و د    نبال مد    ل آرايشي مي گرد    د    . يكي از مسافران 
تشكر مي كند     و مي گويد     ترجيح مي د    هد     از مواد    ي كه مطمئن نيست 
استفاد    ه نكند    . د    ختر د    يگري را آرايش مي كند     و د    ر سالن مي چرخاند    . 
فروشش بيشتر مي شود    ؛ كمي بعد     وسيله هايش را جمع وجور مي كند     
و پول هايش را مرتب مي كند    . كوله اش را مي بند    د     و د    ر ايستگاه بعد     از 
قطار پياد    ه مي شود    . »سميرا« بد    ليجات مي فروشد     و مي گويد     كه من 

هم مثل بقيه مي خواهم كار كنم و استقلال د    اشته باشم. 16 سال د    رس 
خواند    م و نتوانستم كار خوبي پيد    ا كنم. پد    رم هم كارمند     ساد    ه ايست 
كه نمي تواند     سرمايه اي برايم فراهم كند     بنابراين مجبورم د    ستفروشي 
كنم. برايم مهم نيســت فاميل و آشــنا مرا ببينند     يا ماموران مترو 
بخواهند     با من برخورد     كنند    . به هركس كه انتقاد     مي كند    ، مي گويم: 
كار مورد     تاييد    تان را نشانم د    هيد     بر روي چشم د    يگر به مترو نمي آيم 

و د    ستفروشي نمي كنم. 
او مي گويد    : اجناسش براي ماموران پرطرفد    ار است براي همين است 
كه بيشتر از او وسايلش را مي گيرند    . سميرا مي گويد     كه يك بار بحث 
اجاره غرفه مطرح شد     اما آنقد    ر اجاره بالا بود    ، جرات نكرد    م كه حتي 

به آن فكر كنم. 
مي گويد     اگر بخواهيم اجاره آن غرفه هــا را بپرد    ازيم بايد     بر قيمت 
جنس اضافه كنيم كه بازهم مشــتري نخواهيم د    اشــت. بعد     هم 

مكان اين غرفه ها مانند     مناطق خالي از ســكنه است. وقتي صد    اي 
»كيفم را د    زد    يد    ن« شنيد    ه مي شود    ، ســميرا مي گويد     از وسايل ما 
هم د    زد    ي مي شود     اما الان بين جمعيت مسافران برويد     مي شنويد     
كه مي گويند     كار ما فروشند    گان است. نمي گويم ما همه كاسباني 
پاك هستيم اما با باقي مسافران فرقي ند    اريم. همان قد    ر كه د    ر بين 
فروشند    گان د    زد     پيد    ا مي شود    ، د    ر بين مسافران غيرفروشند    ه نيز پيد    ا 
می شود    . »مريم« زن د    يگري كه لوازم آرايشي بهد    اشتي با نام فارسي 
را تبليغ مي كند     و پس از اد    اي كلمات آهنگيني از خواص و خد    مات 
اجناس مي گويد     كه بد    ون سود     مي فروشــد     تا فقط تبليغ شركت 
خود    شان باشد    . او د    ر جواب اينكه چرا براي معرفي محصولات، مترو 
و آن هم د    ستفروشــي را انتخاب كرد    ه اند    ، گفت: مرد    م به تبليغات 
بنرها و تبليغات محيطي بي توجه هستند     اما وقتي فروشند    گان مد    ام 
نام و كاربرد     انواع محصولات را فرياد     بزنند     مجبورند     كه بشنوند     و د    ر 

ذهنشان مي ماند    . او اد    امه مي د    هد     كه هنوز محصولات اين شركت 
به بازار نيامد    ه است اما چند     فروشند    ه د    ر متروی د    اخل شهري اين 
محصولات را با قيمت مناسب مي فروشــند     تا مشتري و بازار پيد    ا 
كنند    . زيرزمين مترو حالا مامن كساني شد    ه است كه قصد     كاسبي 
د    ارند     اما روي زمين و د    ر رقابت با د    ستفروشــان مرد     نخواســتند     و 
نمي توانند     حضور د    اشته باشند    . زناني كه شايد     سرپرست خانواد    ه 
باشند     اما شرايط كسب د    رآمد     ند    ارند     و از طرفي برخورد     سليقه اي 
ماموران مترو از بد     روزگار د    امن آنها را مي گيرد    . شــايد     ايجاد     بانك 
اطلاعاتي از وضعيت متقاضيان د    ستفروشي د    ر مترو بتواند     نسخه اي 
مشخص براي برخورد     د    رست و اصولي و بد    ون مقاومت مسافران د    ر 
اختيار شهرد    اري قرار د    هد     اما اد    امه اين وضعيت با توجيهاتي نظير 
 اينكه مسافران د    ر مقابل برخورد     قانوني با خاطيان مقاومت مي كنند     

د    رست به نظر نمي آيد    . 

د     ستفروشان مترو تهران از كسب وكارشان مي گویند

برندسازيزيرزمينيدستفروشان
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کشاورزي

د بيركل خانه كشاورز با بيان اينكه مطابق 
آمار وزارت نيرو بيــش از ۹۰ د رصد  آب 
كشــور د  ر بخــش كشــاورزي مصرف 
مي شود  و راند مان خود  آب نيز حد ود  ۴۰ 
د رصد  است، اظهار د اشت: ما د ر توليد ات 
كشــاورزي د و نوع راند مان آبياري د اريم، نخست راند مان خود  آب 
است )چقد ر از آب براي گياه مصرف مي شود ؟( راند مان نوع د وم اين 

است كه گياه از آب مصرفي خود  چقد ر ماد ه خشك توليد  مي كند ؟
عيســي كلانتري اضافه كرد : راند مان نهايي آب راند ماني اســت 
كه تبد يل به ماد ه خشك مي شــود  و اين راند مان د ر حال حاضر 
د ر كشور كمتر از يك كيلوگرم اســت بد ين معنا كه ما د ر مقابل 
مصرف يك مترمكعــب آب )يك تن آب( كمتــر از يك كيلوگرم 
محصول كشاورزي توليد  مي كنيم د ر حالي كه استاند ارد  آن حد ود  
۲ و بيش از ۲ كيلوگرم است. كلانتري گفت: براي افزايش بهره وري 
آب بايد  سرمايه گذاري كرد  و سرمايه گذاري د ر زمينه خود  آب كه 
سرمايه گذاري د ر زمينه افزايش توليد  ماد ه خشك د ر مقابل مصرف 
آب است و استفاد ه از تكنولوژي هاي بهتر و صنعتي تر از جمله آن 
است. د بيركل خانه كشاورز با تاكيد  بر اينكه آب كشور بسيار كم است 
و د ر حد ي نيست كه انتظارات ما را برآورد ه كند ، افزود : آب كشور د ر 
حال كم شد ن و شور شد ن است؛ يعني كيفيت و كميت آب همزمان 
د ر حال كاهش است و اين د و د ست به د ست هم مي د هند  تا توليد  

محصولات كشاورزي كمتر شود . 
كلانتري با اشاره به اينكه با محد ود يت كشــت برنج د ر استان هاي 
غيرشــمالي كاملا موافق هستم، گفت: اين سياســت وزارت جهاد  
كشاورزي سياســتي عاقلانه، علمي و د ر راستاي منافع ملي كشور 
است. مخالفان اين سياست منافع ملي را مد نظر قرار نمي د هند  چرا 
كه د ر اين صورت با اين مســاله مخالفت نمي كنند . وي د ر پاسخ به 
اين پرسش كه آيا محد ود يت كشت برنج د ر كشور سبب وابستگي 
بيشتر به كشورهاي خارجي نمي شود ، گفت: ما الان هم وابسته ايم؛ 
وابســتگي را بايد  د ر يك بســته د يد  نه د ر يك محصول. ما همواره 
محصول را مد نظر قرار مي د هيم به عنوان مثال د ر مقايســه جمع 
وارد ات گند م با وارد ات خوراك د ام از ابتد اي انقلاب تاكنون متوجه 
مي شــويم وارد ات خوراك د ام ۶۴ د رصد  ارزبري بيشــتري د اشته، 
ضمن اينكه د ر ۳۶ سال گذشــته وارد ات روغن نباتي نيز ۳۴ د رصد  
ارزبري بيشتري نسبت به گند م د اشــته است. كلانتري اضافه كرد : 
د ر شرايطي كه همه كشــور فكر خود كفايي گند م را د اشتند ، براي 
وارد ات خــوراك د ام ۶۴ د رصد  پول بيشــتري د اد ه شــد . بنابراين 

 كشاورزي يك بسته است و د ر د رون آن بسته بايد  بر مبناي د اد ه ها 
تصميم گيري كرد . 

  توليد  برنج د ر استان هاي غيرشمالي، هد ر د اد ن آب است
كلانتري با تاكيد  بر اينكه اولويت ما بايد  استفاد ه بهتر از آب و د رآمد  
بيشتر از آب باشــد ، تصريح كرد : ما د ر استان هاي غيرشمالي آب را 
هد ر مي د هيم و برنج توليد  مي كنيم. د ر استان هاي شمالي از توليد  
برنج حمايت مي كنيم به د ليل آنكه آب نسبتا زياد  و زمين هاي كمي 
د ر اين استان ها د اريم اما د ر اســتان هاي غيرشمالي آب كم است و 
با محد ود يت زمين مواجه نيســتيم، لذا توليد  برنج د ر اين استان ها 

توجيه ند ارد . 
  د ر توليد  محصولات كشاورزي بايد  اقتصاد  آب مد نظر 

باشد 
وي د ر پاسخ به اين پرسش كه با توجه به محد ود يت آب به جز برنج 
د ر كشت كد ام محصولات بايد  محد ود يت ايجاد  شود ، گفت: د ر حال 
حاضر ما بايد  بســنجيم و ببينيم كه يك كيلوگرم توليد  چقد ر آب 
مصرف مي كند ؟ به عنوان مثال توليد  شكر از چغند ر قند  يا توليد  شكر 
از نيشكر، توليد  گوشت از مرتع يا ذرت علوفه اي يا يونجه؛ بايد  همه اين 
موارد  تك تك محاسبه شوند  و آن زمان بايد  با توجه به سياست هاي 
بين المللي، ساختار اقتصاد ي و اجتماعي مان تصميم بگيريم كه به 
چه محصولاتي اهميت بيشتر و به كد ام محصولات اهميت كمتري 
د اد ه شود . به گزارش مهر، كلانتري تاكيد  كرد : قطعا آنچه بايد  اول مد  
نظر قرار بگيرد  اقتصاد  آب است؛ د ر همه محصولات، هر محصولي كه 
استراتژيك تر و اقتصاد ي تر است و د رآمد  بيشتري براي مرد م و كشور 
د ارد  بايد  مود  توجه قرار بگيرد  البته شــرط اين امر نيز د اشتن روابط 

بين المللي مناسب است. 

  ناچاريم از تجارت آب مجازي بهره مند  شويم
د بيركل خانه كشــاورز با بيان اينكه ما ناچار هستيم از تجارت آب 
مجازي بهــره ببريم، گفت: بســياري از محصولات بايــد  به اند ازه 
توليد  و كمبود  آنها وارد  شــود  چرا كه د ر غير اين صورت منابع هد ر 
مي رود . به عنوان مثال ما پتانســيل توليد  روغن نباتــي را ند اريم، 
۹۱ تا ۹۲ د رصــد  نيازمــان را وارد  مي كنيم و بيشــترين ارز را به 
 وارد ات روغن مي د هيم ضمن اينكه د ر ســال يك ميليون و ۲۰۰ تا 
يك ميليون و ۳۰۰ هزار تن روغــن وارد  مي كنيم، يا اينكه ما همه 
خوراك د ام مورد  نيازمان را نمي توانيم توليد  كنيم  و بخشي از آن بايد  
حتما وارد  شود . كلانتري اضافه كرد : بخش هايي از توليد  ما توجيه 

اقتصاد ي كمتري د ارد ، به عنوان مثال توليد  يك كيلوگرم گوشت 
قرمز د ر شرايطي كه با كمبود  آب مواجه هستيم، ۱۵ هزار كيلوگرم 
آب مصرف مي كند . وي افزود : د رحال حاضر طبق اعلام وزارت نيرو 
متوسط قيمت تمام شد ه آب د ر پشت سد ها كه ارزان ترين نوع آن 
است، هر مترمكعب ۱۰۰۰ تومان است، بنابراين توليد  يك كيلوگرم 
گوشت قرمز از زراعت فقط ۱۵ هزار تومان پول آب مصرفي آن است؛ 
همه اين موارد  بايد  د ر توليد  مد نظر باشد . كلانتري با بيان اينكه توليد  
برخي محصولات باغباني از جمله پسته و همچنين فند ق د ر جنوب 

و شمال غرب و شمال كشور مزيت د ارد ، گفت: بايد  از اين محصولات 
براي صاد رات استفاد ه كنيم به عنوان مثال با ۵ هزار مترمكعب آب 
 د ر هر هكتار مي توان ۲ تن پسته توليد  كرد  و ۲ تن پسته را مي توان 
۲۰ هــزار د لار فروخــت، د ر نتيجــه هــر مترمكعــب ۴ د لار 
 د رآمــد  بــراي شــما د ارد . وي اضافــه كــرد : د ر مقابــل ايــن، 
صــرف  مي تــوان  را  آب  مترمكعــب  هــزار   ۱۵
 توليــد  ۳ تــن برنــج كــرد  كــه قيمــت هــر تــن آن 

۷۰۰ د لار است. 

  شرايط ايجاد  شد ه براي روسيه موقتي است
كلانتري د ر پاسخ به اين پرسش كه شرايط ايجاد  شد ه براي روسيه 
را به منزله يك فرصت براي صاد رات محصولات كشاورزي مي د انيد ، 
افزود : اين شرايط موقت اســت، ما نبايد  د ر موقعيت هاي اورژانس 
موقتي تصميم بگيريم، اين يك نوع بي عقلي است. ما د ر شرايط كنوني 
مي توانيم از وضعيت ايجاد  شد ه براي روسيه استفاد ه كنيم اما از نظر 
عقلاني بايد  برنامه ريزي بلند مد ت د اشته باشيم كه د ر راستاي آن 

برنامه حركت و از فرصت هاي اين چنيني نيز استفاد ه كنيم.

د بيركل خانه كشاورز:

محد ود يت کشت برنج عاقلانه است

رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان 
تهران با بيان اينكه ســال گذشــته 
با تمهيــدات فراهم شــده، آبياري با 
فاضلاب به صفر رسيد، گفت: امسال 
هم قصد داريم نظارت كاملي داشته 
باشيم، به طوري كه آبياري با آب فاضلاب در اين اراضي همان 
صفر باقي بماند سيدمحمد موســوي، رئيس سازمان جهاد 
كشاورزي استان تهران به دستاوردهاي اين سازمان طي يك 
سال گذشته پرداخت و گفت: در بخش كشاورزي ۱۳۷ طرح در 
زيربخش هاي متعدد از قبيل آب و خاك، بهبود توليدات دامي 
و بهبود توليدات گياهي آماده افتتاح شــده و در دهه مبارك 
فجر به بهره برداري مي رسد. وي افزود: ۳۷ درصد از اين طرح ها 
مربوط به طرح هاي زيربنايــي،۶۰ درصد از طرح ها مربوط به 
طرح هاي توليدي و صنايع تبديلــي و تكميلي و ۵ درصد نيز 

مربوط به منابع طبيعي، عشايري و روستايي است. 

  36 طرح بالاي10 ميليارد ريال آماده افتتاح
رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان تهران تاكيد كرد: از ۱۳۷ 
طرح آماده افتتاح، ۳۶ طرح از سرمايه گذاري بالاي۱۰ ميليارد 
ريال برخوردار هســتند و ۱۲/۵ درصد اين طرح ها نسبت به 
سال گذشته از لحاظ تعداد رشد داشــته اند. موسوي با اشاره 
به ســرمايه گذاري ۱۴۵۰ ميليارد ريالي ايــن طرح ها، اظهار 
داشــت: حدود ۱۱ درصد از اعتبارات مربوط به حمايت هاي 
دولت از كمك هاي بلاعوض، تملك سرمايه اي و حمايت هاي 
يارانه اي است. وي افزود: ۱۹ درصد مربوط به تسهيلات بانكي 
و ۷۰ درصد آورده مجريان طرح اســت و اين موضوع نشــان 
مي دهد بخش كشاورزي در تهران براي سرمايه گذاري بخش 

خصوصي جاذبه دارد. 

  7 طرح در حوزه دام شيري با ظرفيت بالاي2هزار 
و 700 راس

رئيس ســازمان جهاد كشاورزي اســتان تهران بيان داشت: 
۱۵ درصد ســرمايه گذاري ها مربوط به امــور زيربنايي، ۷۵ 
درصد مربوط به طرح هــاي توليدي و۱۰ درصــد مربوط به 
طرح هاي منابع طبيعي و عشــايري اســت و از لحاظ تعداد 
طرح ها شهرستان پيشوا و ورامين از تعداد طرح هاي بالاتري 
برخوردارند. موسوي به نتايج حاصله از طرح هاي قابل افتتاح 
دهه مبارك فجر امسال در ســازمان جهاد كشاورزي استان 
تهران اشــاره كرد و گفت: در زمينه بهبود توليدات دامي در 
حوزه دام شيري، ۷ طرح با ظرفيت ۲ هزار و ۷۵۰ راس و ۱۶ 

هزار و ۴۵۰ تن شيرخام در دست افتتاح است. 

  طرح هاي پرورش آبزيان با 4 استخر دو منظوره
موسوي اظهار داشت: دام گوشــتي با ۴ طرح و ۳ هزار و ۲۰۰ 
راس بــا ميزان توليد ۶۴۰ تــن و ۵ طرح واحــد مرغداري با 
ظرفيت ۳۴۲ هزار قطعه و ۳ هزار تــن توليد در ايام دهه فجر 
آماده افتتاح اســت. رئيس ســازمان جهاد كشاورزي استان 

تهران با اشاره به طرح هايي درباره آبزيان در اين استان، گفت: 
۲ واحد زينتي با ظرفيت ۵ ميليون و ۶۰۰ هزار قطعه و ۴ استخر 
دو منظوره پرورش آبزيان با ظرفيت ۹8 هزار قطعه و توليد ۲8 

تن آماده افتتاح است. 

  40 طرح كشت گلخانه اي افتتاح مي شود
رئيس ســازمان جهاد كشاورزي اســتان تهران درباره بهبود 
توليدات گياهي اين استان بيان داشت: ۴۰ طرح كشت گلخانه 

با ظرفيت ۹ هزار و ۲۷۰ تن و با سرمايه اي حدود ۳۱ ميليارد 
تومان و يك طرح كشــت بافت با ظرفيت ۲ ميليون و ۲ طرح 
گل شــاخه بريده با ظرفيت ۲ ميليون و ۱۴۰ هزار شاخه و ۳ 
ميليارد تومان ســرمايه در ايام دهه فجر آماده افتتاح است. 
موسوي بيان داشت: همچنين ۵ طرح توسعه باغات به ظرفيت 
8۲۵ تن در ۲۷/۵ هكتار و ۳ واحد توليد قارچ با ظرفيت 8۹۲ 
 تن و يك واحد اســپان قارچ به ظرفيت ۲۰۰ هزار ليتر آماده

 افتتاح است. 

  آبياري با آب فاضلاب صفر مي ماند
رئيس ســازمان جهاد كشــاورزي اســتان تهــران درباره 
طرح هاي آب و خاك اظهار داشــت: ۳۷ طرح آبياري مدرن 
و ۴ طرح احداث لولــه و كانال و در مجمــوع ۴۱ طرح آب و 
خاك با ۹/۵ميليارد ريال ســرمايه گذاري آماده افتتاح است. 
موســوي اظهار داشــت: در مجموع ۵/۵ ميليون مترمكعب 
 ميزان صرفه جويــي از طرح هاي آب و خاك در اين اســتان 

بوده است. 

وي در ادامــه درباره آبيــاري اراضي ســبزي و صيفي با آب 
فاضــلاب در جنوب تهران اظهار داشــت: ســال گذشــته، 
آبياري اراضي ســبزي و صيفي با آب فاضــلاب با تمهيداتي 
كه انديشيده شــد به صفر رسيد، امســال هم قصد داريم با 
ســازمان هاي مختلف از آغاز فصل كشــت اين محصولات از 
 اسفندماه نظارت كاملي داشته باشــيم، به طوري كه آبياري 
 بــا آب فاضــلاب در ايــن اراضــي همــان صفــر باقــي

 بماند. 

رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان تهران خبر داد

توقف آبياري اراضي کشاورزي با آب فاضلاب 
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مدیرعامل شرکت گاز استان عنوان کرد؛
اجرای بیش از شش هزار نفر ساعت 
برنامه آموزشــی فرهنگسازی در 

استان مازندران
مدیرعامل شــرکت گاز گفت: بیش از 6000 
نفر ســاعت برنامه آموزشــی در راســتای 
فرهنگ ســازی ایمنی و مصرف بهینه گاز در 
استان مازندران طی سال گذشته اجرا شده 

است.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز مازندران، 
قاسم مایلی رستمی افزود: مدارس، مساجد، 
دهیاری ها، اصناف، مراکــز درمانی، و اماکن 
گردشــگری جزو کانون هایی بودنــد که با 
اولویت بیشتر زیر پوشش برنامه های آموزشی 
و فرهنگی توســط واحد بهداشــت، ایمنی، 
محیط زیست و پدافند غیرعامل شرکت گاز 

استان قرار گرفتند.
وی بر اســتفاده از ظرفیت رســانه ها اعم از 
رسانه های دیجیتال و آنالوگ، مراکز فرهنگی، 
هنرمندان و خاصه دانش آموزان برای ارتقاء 
فرهنگ صرفه جویی در مصــرف گاز تاکید و 
خاطرنشان کرد: طی یک سال گذشته، قریب 
به 5000 نفر ساعت آموزش مصرف بهینه و 
ایمنی گاز در مدارس سراسر استان مازندران 
برای دانش آموزان انجام شده است. این قشر 
جامعه به دلیل گســتردگی، جمعیت بالا و 
زمینۀ انتقال دانش و آگاهی بــه خانواده ها، 
همواره مــورد توجه جهت فرهنگ ســازی 

قرار دارند.
مدیرعامل شــرکت گاز مازندران به مدیریت 
و اصــاح الگــوی مصــرف در بخش هــای 
مختلف بــه ویــژه در اســتفاده از آب و گاز 
به عنــوان منابــع گرانقدر طبیعــی و ملی 
اشــاره کرد و اظهار داشــت: برای مدیریت 
بهینه و ایمنــی مصرف گاز بــه خصوص در 
بازه زمانی که به فصول ســرد ســال نزدیک 
 شــده ایم، نیازمند همکاری همه شهروندان 

عزیز هستیم.
وی با بیان اینکه حفظ جریــان پایدار گاز در 
کشور، اولویت نخست شرکت ملی گاز ایران 
اســت، گفت: خوشبختانه ســرعت تقویت 
شبکه گاز در مازندران در حال نزدیک شدن به 
میزان تقاضای آن است. همکاران ما در بخش 
بهداشــت، ایمنی، محیط زیســت و پدافند 
غیرعامل از جایــگاه و توانایی دهیاری ها نیز 
برای اطاع رســانی و ایمنی در روســتاهای 
اســتان بهره می برنــد و ایــن آموزش ها در 
روزهای آتی مستمر شــده و افزایش خواهد 

یافت.
مایلی رستمی ادامه داد: شرکت گاز مازندران 
برای گسترش عدالت اجتماعی، گازرسانی به 
روستاها و مناطق کم برخوردار را توسعه داده 
اســت و هم اکنون قریب به 625 هزار خانوار 
شهری استان معادل ۹۹.۹ درصد و 440 هزار 
خانوار روستایی برابر ۹6.4 درصد به شبکه گاز 

سراسری وصل هستند.
وی در ادامــه، گاز را محور توســعه عنوان و 
خاطرنشان کرد: گسترش گازرسانی و رشد 
مصرف موثر گاز، بستر صیانت از محیط زیست 
و جلوگیری از تخریب جنگل ها و توسعه پایدار 

را فراهم می کند.
وی استفاده از ســوخت پاک و ارزان را حق 
همۀ مردم کشور دانست و افزود: با مشارکت 
آگاهانه مردم و همدلی شهروندان در مصرف 
مطلوب و رعایت نکات ایمنی، صنایع استان 
هم می توانند در زمــان اوج مصرف، از نعمت 
گاز برای تولید و حفظ اشتغال بهره مند باشند.
مایلی رســتمی با بیان اینکه 61 شهر از 63 
شهر مازندران گازرسانی شــده و از سه هزار 
روستا با قابلیت گازرسانی، اهالی 2588 روستا 
از نعمت گاز برخوردار شده اند، گفت: تا پایان 
این دولت گازرسانی به  روستاهای باقیمانده 

انجام خواهد شد.
وی متوســط مصرف در فصل سرمای استان 
مازنــدران را 32 تا 35 میلیــون متر مکعب 
بیــان و تصریح کرد: در ســرمای شــدید، 
میزان مصــرفِ یک میلیــون و هفتصد هزار 
 مشترک مازندرانی به 42 میلیون متر مکعب

 افزایش می یابد.
وی در پایان بر همکاری همۀ دســتگاه های 
اجرایی اســتان در فرهنگ ســازی و اجرای 
بهینــه مصرف انــرژی تاکید کــرد و گفت: 
همراهــی و همدلــی همیشــگی مــردم 
در زمینه هــای مختلف از جملــه مدیریت 
مصرف بهینه گاز ، در پایــداری انرژی تاثیر 
 بســزایی دارد تا همگان بتوانند از این نعمت

 بهره مند شوند.

خبر

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای مازندران 
خبر داد:

شــرکت بیــش از۳۰۰ نفر در 
مسابقات مهارتی کارکنان وظیفه 

نیروهای مسلح در مرحله استانی
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای مازندران از 
برگزاری نخســتین مرحله استانی مسابقات 
مهارتی کارکنان وظیفه نیروهای مســلح در 

مراکز آموزش های حرفه ای استان خبر داد.
سید حسین درویشــی گفت: این مسابقات 
با محوریت قرارگاه مرکــزی مهارت آموزی 
کارکنان وظیفه نیروهای مسلح و با مشارکت 
معاونت هــای ســتاد کل نیروهای مســلح 
مازندران، )آجا، سپاه، ودجا، فراجا(، اداره کل 
آموزش فنی و حرفه ای استان و جمعیت هال 
احمر، با حضور 340 نفــر از کارکنان وظیفه 
نیروهای مسلح در 15 رشته مهارتی در مرحله 

استانی برگزار شد.
وی با اشــاره به منویات مقام معظم رهبری در 
خصوص مهارت آموزی سربازان وظیفه در حین 
خدمت، افزود: در همین راستا هدف از برگزاری 
اولین دوره مسابقات مهارتی کارکنان وظیفه 
نیروهای مسلح، باعث افزایش مهارت کارکنان 
وظیفه و ارتقای سطح کیفی آموزش های مهارتی 
و شناسایی، اســتعدادیابی، ایجاد فرصت های 
مناسب جهت اشتغال زایی، افزایش نرخ اشتغال 

پرسنل وظیفه نیروهای مسلح می شود.
درویشــی با بیان اینکه مســابقات در چهار 
مرحله شهرستانی، استانی، سازمانی و کشوری 
برگزار می شــود و با توجه به اینکه درمرحله 
شهرستانی توســط قرارگاه مرکزی مهارت 
آموزی و مرحله اســتانی از طریــق اداره کل 
آموزش فنی و حرفه ای مازندران انجام شــد، 
اظهار کرد: در این مسابقات تمامی کارکنان 
وظیفه دارای مهارت، پس از خود اظهاری در 
رشته های مشخص شده، ثبت نام و در مراحل 
شهرستانی و استانی، نفرات برتر توسط تیم 
خبره پــس از اخذ آزمون کتبــی و مصاحبه 
انتخاب خواهند شــد و منتخبین به اردوی 
آماده سازی مسابقات سازمانی اعزام می شوند.

وی ادامــه داد: در این مرحله از مســابقات 
می توان به رشــته های: تیراندازی با ســاح 
)تفنگ بــادی(، امــداد و نجــات، حفاظت 
فیزیکی، آمادگی جســمانی، برنامه نویسی، 
تعمیرکار خودروهای سبک، عکاسی دیجیتال، 
تعمیرکار سخت افزار تلفن همراه، تعمیرکار 
آبگرمکن دیواری و پکیج، نانوایی سنتی لواش، 
پیرایشــگری مردانه، درب و پنجره ســازی 
پروفیل آهنی، نصــاب و تعمیرکار کولرهای 
گازی، آشپزی سنتی، تعمیرکار برق خودرو 

برگزار می شود، نیز اشاره کرد.
مدیرکل آموزش فنی و حرفــه ای مازندران 
گفت: مسابقات مرحله ســازمانی به صورت 
عملی و پروژه محور برگزار خواهد شــد و سه 
نفر برتر هر رشته مهارتی در هر یک از سازمان 
نیروهای مســلح مشــخص و در نهایت تیم 
منتخب هر یک از سازمان ها به اردوی مرحله 

کشوری اعزام می شوند.

خبر

آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی شهرستان نورآباد 
نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی اماک متقاضیانی که در هیات 
موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی نورآباد مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و با معارض آنان محرز و رای 
لازم صادر گردیده جهت اطاع عموم به شــرح ذیل در دو نوبت آگهی میگردد. در صورتی که هر کس نسبت به صدور سند 
مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را کتباً به اداره 
ثبت اسناد و اماک محل تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
محترم قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید. در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی 
واصل نگرده با معترض تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید 
و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/08/22 نوبت دوم :1402/0۹/07
1- تقاضای »مهتاب السادات قنبری« فرزند سید بهرام نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت 2۹17.61 متر 
مربع مجزی شده از پاک شماره)(فرعی از 146 اصلی واقع در بخش 12خروجی از مالکیت مالک اولیه آای ابدال فرزند مراد

2- تقاضای رضا نوری فعلی  فرزند قنبر علی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت5165.88 متر مربع مجزی 
شده از پاک شماره )( فرعی از 122اصلی واقع در بخش 12 خروجی از مالکیت مالک اولیه عزیز فرزند نور قدم

3- تقاضای »کیان الفتی« فرزند محمدآقا نسبت به ششدانگ باغ بمساحت ۹00 متر مربع مجزی شده از پاک شماره  فرعی 
از 23 اصلی واقع در بخش 12 خروجی از مالکیت مالک اولیه حاجی علی رضایی 

4- تقاضای شاطهماس گلمرادی اســدآبادی فرزند »گلمراد« نســبت به ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساعت 
7803.7متر مربع مجزی شده از پاک شماره )( فرعی از 24 اصلی واقع در بخش 12 خروجی از مالکیت مالک اولیه حاجیعلی 

ملکی و جمشید ملکی و یحیی خان رشیدی«
 5- تقاضای »شاطهماس گلمرادی اسدآبادی« فرزند »گلمراد« نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت 2520 
متر مربع مجزی شده از پاک شماره )(فرعی از 24 اصلی واقع در بخش 12 خروجی از مالکیت مالک اولیه حاجیعلی ملکی 

و جمشید ملکی و یحیی خان رشیدی 
6-تقاضای »شاطهماس گلمرادی اسد آبادی« فرزند »گلمراد« نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمسلعت 1848.1 
متر مربع مجزی شده از پاک شماره )( فرعی از 24 اصلی واقع در بخش 12 خروجی از مالکیت مالک اولیه حاجیعلی ملکی 

و جمشید ملکی و یحیی خان رشیدی
حسین علیزاده 
رئیس اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان نورآباد 

رئیس اتحادیه نان ســنگک 
تهران نسبت به گزارش هاي 
منتشر شــده درباره تخلف 
در پخــت و قیمــت نــان 
واکنش نشــان داد. بر اساس 
گزارش هاي منتشر شده در روزهاي اخیر برخي نانوایان 
اقدام به تبادل آرد دولتي با یکدیگر کرده و نان به اصطاح 
»شبه دولتي« پخت مي کنند ولي با قیمت آزاد به دست 
مردم مي رســانند. از ســوي دیگر نانوایي هاي دولتي 
هم هستند که بخشــي از آرد خود را به پخت کیک و 
کلوچه هاي محلي اختصاص داده اند تا شاید بتوانند از این 
راه، بخشي از هزینه هاي خود را جبران کنند، در حالي 
که دود این رفتار به چشم مصرف کننده مي رود و به نظر 
مي رسد که دولت باید نظارت خود را در این رابطه بیشتر 
کند، چراکه آنگونه که مسئولان مي گویند، یک واحد 

پخت نان سنتي، اجازه پخت کیک و کلوچه را ندارد. 
در همین رابطه محمدرضا نظرپور، رئیس اتحادیه نان 
ســنگک تهران در گفت وگو با »کسب وکار« مي گوید: 
تبادل آرد دولتي در بیــن نانوایان تخلف محض بوده و 
طبق قانون با متخلفان در این صنف برخورد خواهد شد. 
وي اضافه مي کند: تمام نانوایي ها ملزم به رعایت حقوق 
مصرف کنندگان هستند و باید نرخ مصوب اتحادیه را در 
فروش نان رعایت کنند. اینکه نانوایان بخواهند آرد دولتي 
را به یکدیگر بفروشند و قیمت نان را براي مشتریان به 

صورت آزاد حساب کنند، کاما خاف قانون است. 
نظرپور در ادامه گفت: آن دســته از نانوایي ها هم که به 
صورت خصوصي اقدام به پخت نان مي کنند هم ملزم به 
رعایت نرخ هاي مصوب هستند و در صورت درخواست 
مشتري و سفارش نان به صورت ویژه مجاز به انجام این 

کار و دریافت هزینه اضافي هستند. 
رئیس اتحادیه نان سنگک تهران همچنین درباره تخلف 
در پخت کیک و کلوچه از آرد دولتي اظهار داشت: این 
تخلف بسیار سنگین تر بوده و بازرسان اتحادیه در صورت 
مشاهده و گزارش هاي رسیده اقدام به پلمب نانوایي مورد 

نظر مي کنند. 
محمدرضا نظرپور بیان کرد: همشــهریان در صورت 
مشــاهده اینگونه تخلفات آدرس یا شماره جواز واحد 

صنفي را به اتحادیه اعام کنند تا با آن برخورد شود. 
بر اساس گزارش »کسب وکار« چندي پیش دولت اعام 
کرده بود که با اجراي فاز جدید قانون هدفمندي یارانه 
گندم، آرد و نان براي افزایش رقابت و بالا بردن کیفیت 
نان، آن دسته از نانوایي هایي که متقاضي تامین آرد به 
صورت آزاد هستند و از دولت، آرد دولتي نمي خواهند، 
مي توانند از کارخانجاتي که خود مدنظر دارند، آرد را تهیه 
کرده و نان تولیدي از آن آرد را نیز به قیمت آزاد بفروشند. 

در این میان، البته مقامات دولتي عنوان مي کنند که تنها 
30 درصد از نانوایي هاي هر شهر، پخت آزاد دارند و آرد 
آزاد هم دریافت مي کنند، اما مابقي آرد یارانه اي دریافت 
کرده و نان یارانه اي یا دولتي هم با نرخ مصوب، تحویل 
مردم مي دهند، این در حالي است که اگرچه دولت اعام 
کرده بود که نانوایي هاي آزادپز حتما به نحوي مشخص 
خواهند شــد که مردم بدانند این نانوایي ها، نان آزادپز 
تولید مي کنند، اما در این میان، هســتند نانوایي هایي 
هم که در واقع، آزادپز نیستند و آرد را یارانه اي دریافت 
مي کنند، اما در این میان نان را به نرخ مصوب به دست 

مردم نمي دهند. 
خبرگزاري مهر نیز روز گذشته در گزارشي از تبادل آرد 
یارانه اي میان برخي نانوایان دولتي و غیردولتي خبر داد. 
بر اســاس این گزارش، برخي نانوایي هاي به اصطاح 
دولتي، بخشي از سهمیه آرد خود را تحویل نانوایي هاي 
آزادپز مي دهند تا آنها با اختاط آردشان با آرد مرغوب 
و به اصطاح با نرخ آزاد، نان پخته و دست مردم دهند، 
اما نه ناني با نرخ نیمه دولتي، بلکه با نرخ آزاد که برخي 
فعالان بازار از آن به نان شبه دولتي تعبیر مي کنند؛ ناني 

که تنها بخشــي از آردش دولتي است، اما قیمتش آزاد 
است.  بر اســاس این گزارش، این تخلف برخي نانوایان 
در حالي صورت مي گیرد که به نظر مي رسد نظارت هاي 
دقیقي بر نانوایي ها نیست و مسئولان سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان هم که باید در این نوع 
موارد، در صحنه بوده و تخلفات را شناسایي کنند، چندان 
عکس العملي به این ماجراها از خود نشــان نمي دهند، 
بنابراین این مردم هســتند که نان را کــه قوت غالب 
اکثرشان هم هست، با قیمتي ناعادلانه دریافت مي کنند. 
البته پخت نان به صورت آزادپز و غیردولتي، بیشتر در 
نانوایي هاي شمال شهر تهران صورت مي گیرد که تصور 
مي شود مردم این منطقه، چندان واکنشي به تغییرات 
قیمتي احســاس نمي کنند و از اوضاع مالي مناسبي 
برخوردار هستند که افزایش 500 تا 1500 توماني نان، 
ممکن اســت براي آنها چندان قابل توجه نباشد اما در 
همین مناطق، افرادي هم هستند که خدمات رسان به 
این مردم اند یا سر پروژه هاي ساختماني این مناطق، کار 
مي کنند، اما آنها هم مجبورند به خاطر همین تخلفات، 

نان را گران تر بخرند. 

در این میــان، البته نانوایان حاضر نیســتند به صورت 
شــفاف درباره تبادل آرد میان نانوایان دولتي و آزادپز 
حرف بزننــد، اما آنگونــه که لابه لاي حرف هایشــان 
مي گویند، تامین آرد دولتي از نانوایي هایي که سهمیه 
دریافت مي کنند، چندان کار مشــکلي نیســت و یک 
نانوایي آزادپز بــه راحتي مي تواند بــا پرداخت اندکي 
پول به نانوایاني کــه آرد یارانــه اي دریافت مي کنند، 
بخشي از آرد آنها را صاحب شــود. اما این تبادل آرد، به 
 اصطاح به صورت زیرمیزي صورت مي گیرد و شــاید 

مشهود نباشد. 
در عین حال، نانوایي هایي هم هستند که در کنار دریافت 
آرد یارانه اي، نان را به قیمت آزاد به دست مردم مي دهند 
و مردم هم که به طور مشخص، شاخصه هاي یک نانوایي 
آزادپز را به لحاظ پخت نان، آرد استفاده شده یا کیفیت 
به خوبي نمي دانند، به هر قیمتي کــه نانوایان عنوان 
مي کنند، گردن مي نهند و نــان را خریداري مي کنند. 
بنابراین به نظر مي رســد که باید نظارت بیشتري روي 
نانوایي ها صورت گیرد؛ اگرچه نمي توان این موضوع را به 

همه آنها تعمیم داد. 

 رئیس اتحاديه نان سنگك تهران:

بامتخلفاندرفروشنانبرخوردميکنيم

اصناف

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
طا با بیان اینکه 50 درصد بازار طا در قبضه 
مصنوعاتي خارجي است، گفت: طاي ترک و 
تایوان را به جاي ایتالیایي در بازار مي فروشند و 

مصرف  کننده هم تشخیص نمي دهد. 
عبادا.. محمدولي با بیان اینکه در حال حاضر 50 درصد بازار داخلي طا 
از مصنوعات خارجي تامین مي شود، گفت: متاسفانه مصرف کنندگان 
ایراني، همواره کالاهاي خارجي را بهتــر از تولیدات داخلي مي دانند و 
همین امر سبب شده تا اطاعي هم از مصنوعاتي که به نام سایر کشورها 

به آنها فروخته مي شود و قیمت بالاتري هم دارند، نداشته باشند. 

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان طا، جواهر و سنگ هاي قیمتي 
افزود: متاسفانه مشاهده مي شــود برخي از فروشندگان، مصنوعات تایوان و 
ترکیه را به جاي طاي ایتالیایي در بازار به فروش مي رسانند و مصرف کننده هم 
تشخیص نمي دهد که این طا ایتالیایي نیست، البته برخي از فروشندگان نیز 
طاي ایراني را به نام ایتالیایي مي فروشند.  وي تصریح کرد: هم اکنون 5 هزار 
واحد تولیدي در کشور مشغول به کار هستند که کد رهگیري دارند و محصولات 
عرضه شده از سوي آنها نیز داراي شناسنامه است، این درحالیست که از سال 
۹4 نیز نشان استاندارد طا اجباري مي شود و بنابراین تمامي مصنوعات طا 

باید نام برند، عیار و کد استاندارد داشته و بر روي آنها حک شده باشد. 

90 هزار نفر در صنعت طلا مشغول به کار هستند
محمدولي، ادامه داد:هم اکنــون ۹0 هزار نفر در صنعت طا مشــغول 
به کار هستند که این ظرفیت قابلیت افزایش تا 5 برابر را هم دارد، این در 
حالیست که تاش داریم تا با برگزاري نمایشگاه طا که از 23 بهمن ماه در 
تهران آغاز به کار مي کند، سرمایه گذاران داخلي و خارجي را جذب کرده و 
راه را براي اشتغالزایي بیشتر فراهم کنیم. منصور نامدارزندي، نایب رئیس 
اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان طا، جواهر و سنگ هاي قیمتي 
نیز گفت: هنوز نتوانســته ایم در صنعت طا و جواهر برندسازي کنیم و 
تبلیغات مناسبي براي تولیدکنندگان خود داشته باشیم، این در حالیست 
که بسیاري از تولیدات داخلي ایران، مرغوب تر از نمونه هاي خارجي است. 
وي افزود: متاسفانه سازمان هاي متولي امر تولید و صادرات، براي برگزاري 
نمایشگاه هاي داخلي به سازندگان طا مجوز نمي دهند، این درحالیست 
که کشــوري همچون هنگ کنگ، به ازاي هر فرد تاجري که از نمایشگاه 
دیدن کنــد، 500 دلار کمک هزینه مي دهد، بنابراین باید  ســازوکاري 
فراهم کرد که بتوان ســرمایه گذاران داخلي و خارجي را جذب کرد.  به 
گفته نامدارزندي، بسیاري از تولیدات طا در داخل کشور زیرزمیني است 
و کالاهاي خارجي متاسفانه توانسته اند با حمایتي که از سوي سازندگان 

خود مي شوند، به راحتي وارد بازار ایران شوند. 

ایجاد اشتغال و ارزش افزوده بالا از مزیت هاي صنعت طلا
رئیس اتحادیــه تولیدکنندگان و صادرکنندگان طــا، جواهر، نقره و 
سنگ هاي قیمتي همچنین گفت: صنعت طا و جواهر به دلیل گردش 
بالاي مالــي، توانایي در جذب نیــروي کار و ایجــاد ارزش افزوده بالا 
مي تواند در راستاي توسعه اقتصادي کشور تاثیر بسزایي داشته باشد. 
به گزارش ایرنا از اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان طا و جواهر، 
عبادا... محمدولي با بیان توانمندي هاي صنعت طا و جواهر در ارتقای 
حوزه اقتصادي کشور، افزود: گردش اقتصادي طا در دنیا معادل 600 
میلیارد دلار و گردش مالي جواهر 700 میلیارد دلار برآورد مي شود. در 
همین راستا به دنبال آن هستیم که سهم 2/5 تا 5 درصدي از این بازار را 

در طول 10 سال آینده به دست آوریم. وي به مزیت این هنر- صنعت در 
ایجاد اشتغال اظهار داشت: در حوزه اشتغال و جذب نیروي انساني ماهر 
در صنعت طا، وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعي، سازمان میراث فرهنگي، بانک مرکزي و وزارت امور خارجه 

مي توانند بسیار تاثیرگذار گام بردارند. 
محمدولي ادامه داد: طبق برنامه ریزي هایي که انجام شــده باید طي 5 
ســال آینده 350 هزار تا 500 هزار نفر با همکاري دستگاه هاي مذکور 
وارد بازار طا و جواهر شــوند. درواقع این صنعت توان استفاده از این 

تعداد را دارد. 
رئیس اتحادیــه تولیدکنندگان و صادرکنندگان طــا، جواهر، نقره و 
سنگ هاي قیمتي، توجه به ایجاد ارزش افزوده بالا در این صنعت و جذب 
سرمایه گذاران داخلي و خارجي را از دیگر مزیت هاي موجود دانست و 
ادامه داد: سرمایه گذاري نوعي تضمین در این بازار است البته ضرورت 
دارد که براي تقویت سرمایه گذاري ها از طریق برگزاري نمایشگاه هاي 
تخصصي مهارت هاي خود را در این زمینه عرضه کنیم. نمایشگاه محلي 
براي ارائه توانمندي ها و پیشرفت هاي خود به مخاطبان و عاقه مندان 

است. 

توسعه مشاغل خانگي از طریق صنعت طلا 
وي، صنعت طا و جواهر را صنعتي ســبز دانست و عنوان کرد: توسعه 
مشاغل خانگي از طریق صنعت طا یکي دیگر از مزیت هاي آن به شمار 
مي آید. صنعت سبز، صنعتي است که فاقد آلایندگي است و به همین 
دلیل خانواده مي تواند در کنار یکدیگر و حتي در مکان هاي مســکوني 
اقدام به ساخت زر و زیورهاي سنتي کند که این سهم مهمي در ایجاد 

اشتغال دارد. 
محمدولي از برگزاري هفتمین دوره نمایشــگاه تخصصي طا، جواهر، 
نقره، ساعت و صنایع وابسته طي روزهاي 23 تا 26 بهمن ماه در محل 
نمایشگاه هاي بین المللي تهران خبر داد و افزود: هدف اصلي از برگزاري 
این نمایشــگاه، معرفي پیشــرفت هاي صنعتگران ایراني در این وادي 
است. باید از تمام مزیت هاي موجود در این صنعت به صورت صددرصد 

استفاده کنیم. 
وي افزود: در این نمایشــگاه از دولت تقاضا داریم کــه زمینه ورود به 
کشــورهاي اطراف، D8، عضو اکــو و منطقه خلیج فــارس که بازاري 
برابر با یک میلیــارد نفر مي شــود را فراهم کند. این کشــورها بارها 
پس از بازدیــد از توانایي هاي ایــران تمایل خود بــراي همکاري هاي 
مشــترک را اعــام کرده انــد. ایــن فعــال اقتصــادي همچنیــن 
از اتحادیه هــاي صنفي، تشــکل ها و مســئولان ذیربــط دعوت کرد 
 کــه در این امــر خطیــر حضــور پررنــگ و همکاري هــاي لازم را 

داشته باشند. 

 طلاي ترك و تايواني به جاي ايتالیايي در بازار به فروش مي رسد
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آیین امضای سندهای همکاری توسعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه 
صنایع فلزی و معدنی در حاشیه دومین روز از بیستمین نمایشگاه 
بین المللی متالورژی ایران متافو، با حضــور عباس علی آبادی، وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، روح اله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، محمدرضا موثقی نیا، 
معاون وزیر صمت و رئیس هیئت عامل ایمیــدرو، عزت اله اکبری 
تالارپشتی، رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، 
محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه و امیر خرمی شاد 

مدیرعامل شرکت صنایع ملیّ مس ایران برگزار شد.
وزارت صمت و ایمیدرو به همراه شرکت  فولاد مبارکه و شرکت ملیّ 
صنایع مس ایران با معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری سند همکاری امضا کردند. همچنین تفاهم نامه در 
زمینه اقتصاد دانش بنیان و بومی سازی بین معاونت علمی، فناوری و 
دانش بنیان ریاست جمهوری، شرکت فولاد مبارکه و ایمیدرو امضا 
شد. موافقت نامه همکاری مشترک در زمینه هوشمندسازی معادن 
مس و تکمیل فناوری های وابســته بین معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، وزارت صنعت، معدن و تجارت، 

ایمیدرو و شرکت ملّی صنایع مس ایران منعقد شد.
تفاهم نامه همــکاری احداث واحد ۳۰۰ هزار تنی بــرای فرآوری و 
نوآوری مواد معدنی هماتیتی به مگنتیتی به روش توسعه فناوری های 
RHF بین معاونــت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، شرکت فولاد سنگان، هورمان صنعت شریف و شرکت 

پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه نیز به امضا رسید.

تقدیر وزیر صمــت از فولاد مبارکه بــرای حمایت از 
شرکت های دانش بنیان

عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجــارت در آیین امضای 
سندهای همکاری توسعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و 
معدنی گفت: باید به سمت هوشمندی نوآوری و حضور در بازار است 
که مهم تر از ساخت داخل است. باید دنیا را در اختیار بگیرید و رهبری 

هوشمندانه داشته باشید و پیشران باشید.
وی افزود: اشتغال آفرینی هوشمندی است و استفاده وسیع از عقلانیت 
ضروری اســت. نوآوری محور اصلی همه حرکت هاست؛ امروز باید 
ظرفیت شرکت های دانش بنیان را به صنایع بزرگ متصل کنیم تا 

بتوانیم از مسیر عقل آینده را بسازیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در حاشیه آیین امضای سندهای همکاری 
توســعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و معدنی در جمع 
خبرنگاران با بیان این که اتصال شــرکت های دانش بنیان به صنایع 
بزرگ اتفاق مبارکی است و این مهم نباید در حد سخنرانی و صحبت 
بماند، اظهار کرد: در این آیین ۲۱ قرارداد منعقد شد که می تواند تحول 

چشم گیری را در خلق ثروت از مسیر دانش و فناوری رقم بزند. 
وی در ادامه افزود: به شرکت فولاد مبارکه به دلیل پیگیری و حمایت 
از دانش بنیان ها و به شــرکت های دانش بنیان که توانستند اعتماد 

این شــرکت را برای عقد قرارداد جلب کنند، تبریک می گویم.  وزیر 
صنعت، معدن و تجارت درخصوص چگونگی رهبری هوشمندانه در 
حوزه صنعت خاطرنشان کرد: تا امروز ظرفیت های پژوهشی کشور در 
استخدام دیگران بوده است، حال وقت آن رسیده که ما این ظرفیت را 
استفاده کنیم. اگر قرار است ظرفیت های عقلانی و پژوهشی دنیا را برای 
رفع تقاضای خودمان بسیج کنیم، بهتر است از نظام مدیریت دانش 
داخلی استفاده کرده و آن را به سمت تقاضاهای داخلی و متناسب با 

فرهنگ خود و آنچه که می خواهیم در آینده بسازیم، سوق دهیم. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت درخصوص نقش دانش بنیان ها در رهبری 
هوشمندانه اذعان داشت: این شرکت ها بازیگران اصلی رهبری هوشمندانه 
هستند، این که ذهن همه ما در صنعت و بالاترین سطح دولت به این زمینه 
سوق پیدا کرده، فرصت مغتنمی برای نقش آفرینی دانش بنیان هاست و این 

امر همواره مورد تأکید مقام معظم رهبری بوده است.

فولادی های کشــور به فولاد مبارکه نگاه می کنند/ از 
پروژه های فناورانه فولاد مبارکه حمایت می کنیم

روح اله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری درآیین امضای سندهای همکاری توسعه اقتصاد 
دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و معدنی گفــت: در دوره چهارم 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، دو 
رویکرد جدی و مســتقل داریم که عبارت است از توسعه فناوری با 
نگاه کاشتن برای آینده و ایجاد ستادهای توسعه اقتصاد دانش بنیان 
با هدف نفوذ فناوری ها به بخش های صنعت و اقتصاد واقعی کشور. 
قانون جهش تولید دانش بنیان که در مجلس شــورای اسلامی به 

تصویب رسید، باقیات الصالحاتی برای این مجلس است و امیدوارم 
همه کسانی که در این حوزه دخیل هستند به این قانون پایبند باشند 

چراکه اجرای آن برکات زیادی در پی خواهد داشت.
وی افزود: ۲۱ پروژه از ۲۶ پروژه پیشــنهادی فناورانه شرکت فولاد 
مبارکه مورد تایید معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری قرار گرفته که نیازمند ۸۶۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری 
هستند و ما از آن ها حمایت می کنیم. جریانی که پشت سر این اتفاق 
ایجاد می شود، فولادی های کشور به فولاد مبارکه نگاه می کنند و 
این نگاه منجر به راه افتادن جریان خواهد شد. شرکت ملیّ صنایع 
مس ایران نیز در همین مسیر در حال حرکت است. امیدوارم انعقاد 

قراردادهای امروز پربرکت و سبب خیر برای صنایع کشور باشد.

ضرورت توجه به مباحث نوآورانه و خلاقانه در توسعه 
اقتصاد دانش بنیان صنایع فلزی و معدنی

محمدرضا موثقی نیا، معاون وزیر صمت و رئیس هیئت عامل ایمیدرو 
در آیین امضای سندهای همکاری توســعه اقتصاد دانش بنیان در 
حوزه صنایع فلزی و معدنی گفت: مباحث نوآورانه و خلاقانه در توسعه 
اقتصاد دانش بنیان صنایع فلزی و معدنی اهمیت زیادی دارد، چراکه 
دیگر نمی توانیم برای توسعه، به ابزارها و روش های سنتی تکیه کنیم.

وی در ادامه افزود: امضای سندهای همکاری امروز، مسیر ما را برای 
ورود به نهضت توسعه و پیشرفت هموار می کند. تاکیدات مقام معظم 
رهبری بر ضرورت توجه به بخش معدن کشور، وظیفه ما را سنگین تر 
می کند تا در حلقه های مختلف معدن)از اکتشــاف تا محصولات 

نهایی(، بتوانیم یک نهضت توسعه ای ایجاد کنیم.

فولاد مبارکه درصدد یکپارچه سازی و مجموعه سازی 
شرکت های فناور کشور است

محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در آیین امضای 
سندهای همکاری توسعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و 
معدنی گفت: فولاد مبارکه طی دهه های گذشته مسیر ادامه داری در 
حوزه نوآوری شروع کرده است؛ ساخت فولاد مبارکه از دهه ۶۰ آغاز 
و در دهه ۷۰ نیز تولید در این مجموعه شروع شد؛ امروز علی رغم همه 
محدودیت ها، دانش بهره برداری در این شرکت نهادینه شد و با ۱۰۰ 

درصد ظرفیت در حال فعالیت است.
وی افزود: فولاد مبارکه در دهه ۹۰ با مشــکل تحریم مواجه شد و 
سطح و دانش بهره برداری آن نتوانست ارزش افزوده پایدار را تامین 
کند و اینجا بود که نهضت بومی سازی به مدد تحریم ها آغاز و دانش 
آن در این شرکت نهادینه شــد؛ بالای ۹۰ درصد نیاز فولاد مبارکه 
داخلی سازی شده و دانش بومی سازی نیز در این مجموعه نهادینه 

شده است.
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه خاطرنشــان کرد: امروز در دهه 
چهارم فعالیت، همچنان نیاز به ارزش افزوده بیشــتر هســتیم و 
فراتر از نهضت بومی سازی، نیاز به نگاه رو به آینده هستیم. ضریب 
بهره برداری فولاد مبارکه ۱۰۰ درصد است و این یکی از  رموز موفقیت 
و سودآوری این شرکت  اســت. ما هنوز توانایی توسعه تکنولوژی و 
خلق ارزش افزوده از طریــق نوآوری و فنــاوری را نداریم و همین 
 امر سبب شده تا اســتفاده حداکثری از ظرفیت ها را در دستور کار

 قرار دهیم.
وی اذعان داشــت: امروز رقبای جهانی ما علاوه بر تولید فولاد، به 
اقدامات دیگر نوآورانه نیز می پردازند، بنابراین باید توسعه تکنولوژی و 
خلق ارزش افزوده از طریق نوآوری و دانش را دنبال کنیم. برای تولید 
حداکثری، زیرساخت های زیادی ازجمله توسعه ریلی و نیروگاهی 

رل ایجاد کرده ایم.
طیب نیا بیان کرد: فولاد مبارکه نیازمند زیرســاخت های نوآوری و 
فناوری است و طی ۱.۵ ســال اخیر در این حوزه پرقدرت ورود پیدا 
کرده و گام های جدی برداشته اســت. فولاد مبارکه درصدد ایجاد 
زیرساخت و فرایندسازی برای شروع راهی پرشتاب و پرخطر برای 

استفاده از ظرفیت های دانش بنیان هاست.
وی یادآور شــد: فولاد مبارکــه پس از انجام ســرمایه گذاری های 
خطرپذیر، امروز در مرحله دوم درصدد طبقه بندی، یکپارچه سازی 
و مجموعه ســازی شــرکت های فناور اســت. در این مرحله باید 
کنسرسیوم های متشکل و هدفمندی شکل دهیم و زیرساخت های 
حوزه نوآوری و فناوری را ایجاد کنیم که این حرکت راهبردی و مبتنی 

بر مطالعات و تجربیات دهه های اخیر است.
طیب نیا پایــان اضافه کرد: فــولاد مبارکه از میان ۲۰۰ شــرکت 
دانش بنیان، در بیش از ۲۸ شرکت با موضوعات آب و انرژی، معادن 
کم عیار، تامین تجهیزات و توسعه محصولات، سرمایه گذاری کرده 

است.
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 کسب و کار

در حاشيه نمايشگاه متالورژی ايران متافو محقق شد؛

وزیر صمت: فولاد مبارکه در حمایت از دانش بنیان ها، حرف را به عمل تبدیل کرد
سرمايه گذاری 860 ميليارد تومانی فولاد مباركه در 21 پروژه فناورانه


